
ISTORICUL SOCIET ĂTII POLITECNICE. 
' 

INTRODUCERE. 

Cu ocaziunea in trării ocietătii în al doilea f rt de v ac 
al existenţii ei, Comitetul a găsi t 'că ar fi fo lo itor mai ales 
pentru t inerii şi viitorii membri ai Soci tăţii , ca să e scrie un 
scurt .' istoric al ei, pentru primii 25 ani de exi tenţă; i astfel 
în Şedinţa sa de la 14 Noemvrie trecut, am fo t însărci nat cu adu
narea elementelor şi facerea unui asemenea i toric, care ă e 
citească în Adunarea Generală dela 15 Decemvrie 1906, cu care 
se încheie activitatea celui de al 25-lea an şi se complectează 
Comitetul pentru al 26-lea an. 

· Timpul scurt de care am dispu , ocupaţiunil e care nu ne 
l asă de cât puţine ore disponibile în care să ne ocupăm de So
cietate ; apoi lipsa unor scripte sau procese-verbale ale şedin
ţelor Comitetului şi Adunărilor Generale din primii ani ai 
Societăţii , lipsa unor dări de seamă de lucrăril e , conferinţele şi 
excursiunile ce s'au făcut, fac ca acest istoric să nu fie com
plect, cum aş fi dorit, şi să aibă de sigur omisiuni r elative la 
fapte import ante, la chestiuni dezbătute, sau la rezoluţiuni in
teresante, care au avut locul în Societatea noastră. 

Astfel în particular, nu se găseşte mai nimic re feritor la 
anii i 883 şi 1884, de cât o singură condică de expediţiune, care 
a permis însă să se stabilească cine au fost în Comitet în acei 
ani, însă din care nu r eese cum a fost al cătuit biuroul atunci. 
Pe de altă parte informaţiunile ce am putut aduna de pe la 
vechii membri ai Societăţii , pentru acei doi ani, sunt prea con
tradictorii, sau în neconcordanţă cu .Statutele după atunci, aşa 
în cât nu se poate spune nimic precis. 

De la 1885 încoace, cu apariţiunea Buletinului, s'a putut 
păstra mai bine multe elemente necesare facerii istoricului Socie
tăţii, însă nu s'a putut găsi tot ce trebuia. De aceia rog pe 
~em_brii Societăţii care vor observa lipsuri, sau omisiuni, în acest 
istoric să mi le comunice, spre a'l putea complecta ulterior. 
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Pentru a se vedea mai bine împrejurările în care s'a for
mat Societatea noastră şi a se explica unele din lucrurile pe
trecute într'însa, precum şi pentru a ne da seama de ce o ase-. 
menea Societate nu s'a putut înfiinţa mai înainte, am crezut 
nemerit a preceda istoricul Societăţii noastre de oare-care in
dicaţiuni asupra formării şi desvoltării inginerii la noi în ţară şi a 
Corpul ul tecnic Român; precum şi asupra începerii învăţământului 
ingineresc şi asupra primelor încercări de formarea Societăţilor 
tecnice la noi în tară. Am arătat apoi cum s'a format Societa
tea, pe baza datelor destul de certe ce am putut avea în această 
privinţă. După aceasta am cercetat cum a evoluat dânsa pe 
baza Statutelor şi Regulamentelor ce s'au făcut la diferite epoce, 
cum s'a desvoltat ca număr de membri şi mijloace financiare, 
cum, şi de cine, a fost condusă în primii 25 ani şi ce lucrări mai 
de seamă a avut în studiu, sau a făcut. In fine am dat dezvolta
rea şi progresele făcute în mijloacele prin care Societatea îşi pu
tea atinge scopurile ei, ca Buletinul, Biblioteca, Excursiunile, etc. 

Cu modul acesta istoricul de faţă poate servi şi ca un do
cument restrâns pentru cei ce voesc să'şi dea seama de ce s'a 
făcut de către Societate în diferite direcţiuni şi în diferite tim
puri, ce mai rămâne de făcut pe viitor, şi care chestiuni au fost 
destul de desbătute şi încercate în trecut, pentru a nu mai fi 
nevoe de a ne ocupa de ele pe viitor, de oarece experienţa şi 
timpul le-au dovedit ca foarte greu, sau chiar imposibil de 
realizat. 

După cum am spus, acest istoric urma să fie citit în Adu
narea Generală de la 15 Decemvrie 1906. Timpul fiind însă îna
intat şi citirea trebuind să dureze prea mult, Adunarea a decis 
ca el ă se publice în Buletin, în cel mai apropiat număr. Pen
tru ca acest istoric să se poată considera ca un act emanat de 
la Societate, iar nu publicat supt răspunderea numai a unui 
membru al ei, s'a exprimat dorinţa ca el să fie citit înaintea 
unei Comisiuni compusă din D-l Preşedinte Al. Oottescu şi din 
D-nii N. Gallea, O. Guran, Al. Perieţeanu şi J. Piişcariu. In 
seara zilei de 20 Decemvrie, istoricul a fost citit D-lor Al. Cot
tescu, N. Gallea şi J. Puşcariu, singurii membrii prezenţi, şi a 
fost aprobat în întregime. 

Câteva date privitoare la dezvoltarea inginerii în 
România si a primelor Societăti tecnice. ' , 

Nu se ştie în mod sigur care au fost primele încercări 
ce s'au făcut la noi pentru înfiinţarea unei Societăţi, în care 
să se adune tecnicianii de diferite specialităţi, pentru a discuta 
chestiunile privitoare la meseria lor, sau pentru a'şi apăra in
teresele. Este evident îns-ă că formarea unei asemenea Societăţi 
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este în strânsă legătură cu desvoltarea lucrărilor publico şi 
particulare şi cu desvoltarea industrii. Din acest punct do ve
dere, este bine să ne dăm mai întâi eama, intru câtva, el modul 
cum s'a desvoltat ingineria la noi in ţară, pentru ca ă no pu
tem explica întârzâierea care sa pus în înfiinţarea un i 'oei -
tăţi a lor, căci de unde încă din anul 1833 M dicii i Natura
liştii din Iaşi au înfiinţat o Societate care exi tă i azi; de undo 
pe la 1862 şi 1868 s'au înfiinţat oei tăţi tiinţ.ifice d mică 
importanţă, primele încercări de Soci tăţi inginere, ti nu Le gă
sim de cât prin 1872. 

Mai întâi de toate putem pune că pc la începutul s co
lului trecut lipseau aproape cu totul inginerii do poduri i şo
sele, de lucrări hidraulice, sau arhitecţi cu ' tudii . orioal:S . Aşa 
de exemplu, Constcint'in Go7escu în descrierea călătoriilor salo 
prin străinătate, publicată la 1826, pune ce e înţelege pe acolo 
prin arhitect, care . unt oameni ce tudiază în Academii ş i îş i 
cunosc bine meseria, pe când la noi erau numai 1naimarba,şi 
care conduceau pe zidari. 

Codicele lui Caragea din 1817 nu dispune nimic în privinţa 
lucrărilor publice ; se ocupă în ă numai într'un capitol de pre 
hotărnicii. In acea tă privinţă e găsesc di poziţiuni şi în con
dica lui lpsilante dela 1780, care nu e de igur prima legiuire 
în această privinţă, căci în ea se poate citi : ,,liotărnicia, sc'i 
aibă a se iirnia, întocniai du.pă orândHictla ce a f ăciit răposa
tul întru fericire Constantin V. V. Mavrocordat, ·însă să aibă a 
se săvârşi prin trei jiidecăţi, iar nu patru,''. şi apoi „Hotarnicii 
să se nU'mere diipă vechiu.l obiceiu ce s'a urmat, adică dnpd, 
trepte şi după dregcUorii". Nu se spune nicăiri cum să se re
cruteze hotarnicii şi ce cunoştinţe trebuiau să poseadă. 

Art. 343-348 din Regulamentul organic dela 1833 e ocupă 
de asemenea cu hotărniciile şi cere ca ele să se facă de inginer. 
Nu se prevede însă nimic în privinţa alegerii şi numirii lor. 
Departamentul dreptăţii, de care depindeau hotărniciile, a dat 
circulări în această privinţă în anii 1837 şi 1840. Numai în cir
culara acelui Departament, numărul 6225 din 1847 vedem o 
preocupare în alegerea hotarnicilor. In acea circulară se spune 
că „de multe ori s'a văziit eg·umenii abuzând de 'Încrederea ce l'i 
s'a fost lăsat de a alege hotarnici şi ingineri, au, dat această 
lucrare la oameni care nu aveau nici o ştiinţă specială, nici 
teoretică, nici practică în asemenea îndeletniciri ; din care în 
loc de desluşire şi îndreptarea prigonirilor, au rezultat multe 
învălmăşiri ; şi chibzuindu-se de neapărată trebuinţă a se pre
v~ghea mai de aproape alegerea hotarniculiii şi 'inginerului, a 
şi pus îndatorire egwmenilor ca ori-când vor cunoaşte trebuinţă 
de a se face hotărnicia la vre-o mosie mănăstirească, să în
ştiinţeze pe departament, ca acesta sd aibă a'i orândui hotarnic 
tfi ingineri dintre persoanele ce vor fi cunoscute despre al lor 
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caracter şi capacitate întru asemenea îndeletniciri". Circular~ 
nu spunea însă ce condiţiuni trebuiau să îndeplinească ·.acei ho
tarn ici şi ingineri. Deşi de atunci încoace s'au mai dat nume- . 
roase circulări în Muntenia şi Moldova, în această privinţă, totuşi 
condiţiunile de îndeplinit nu s'au fixat de cât prin Reg·ulamen
tul hotărniciilor din 1868. Insă, de unde în 1847 Domnul Bibescu 
spunea : „Profesiimea de hotarnic şi avocat fiind fo arte grea, 
ho târăşte ca toţi să facă o Ustă de toţi cei care profesează, dân
du-li-se iin act de slobozenie, ce are . . de a unelti meseria de 
avoced sau hotarnic" totuşi Regulamentul din 1868 dispensa de 
examenul cunoştinţelor tecnice pe cei ce aveau absolvit unul 
din gimnaziile din ţară, şi pe toţi cei ce vor fi dovedit atunci că 
au exercitat înainte profesiunea de inginer hotarnic, sau că 
au lucrat patru ani înainte cu un asemenea hotarnic. 

lată dar că din punct de vedere al ingineriii topografice nu 
era motiv, nu numai până la 1868, ci şi după această dată, de 
formarea unei Societăţi a lor, când această profesiune putea fi 
ex rcitată de oricine, căci o Societate nu se poate forma decât 
între persoane cam de aceiaşi cultură şi care să urmărească 
un ele scopuri comun e. 

In ceiace priveşte lucrările publice şi în special comuni
caţiunil e, prima preocupare serioasă o găsim în Regulamentul 
organi c. Astfel art. 163 sp une : „Spre înlesnirea comunicaţiilor 
celor dinnâ:untru şi spre a da Oomerţiilui mai multei lucrare, 
Ministrul trebilor dinnăwitru vei îngriji a se drege diwrnurile 
cele metri, a să ţinea ·în biină stare şi a se face poduri pe fiecare 
an şi pe rând, diipă cererea, trebiiinţelor şi după mijloacele cele 
in putinţa Statulwi". 

Iar art. 165 spu ne : „Pentru marile folosuri ce putem do
bândi din pliitirea pe acele cinci mari gârle care trec de a curme
zişu,{ Valachiei, în lărginiea ei, adică Jiiil, Oltul, Argeşul, Dâni
boviţa Ş'i Ialomiţa, · Dom:nul, dinpreună cu Obşteasca Adunare, 
va îngriji a triniete ingineri nwşteri, ca să găsească m„ijloace 
::;pre a curăţi 'l'Hatca lor, şi după planul ce se va hotarî, lucrarea 
lor va urma neîncetat, după mijloacele ce va fi în putinţa Sta
tului, până când aceste gârle vor fi în stare de a fi primitoare 
de pluiire". 

Pe baza acestui din urmă articol, Obşteasca Adunare din 
1834- 1835 a făcut o legiuire întărită de !nalta Stăpânire, al 
cărui art. 6 sună astfel: „ Totdeodată în curgere de 6 luni se vor 
trimete inginerii trebuincioşi, aleşi din cei cu adevărată ştiinţă, 
pentru asemenea lucrare şi care ar avea dovezi de o cercare ne
tăgădiiită, şi aceştia, cunoscând prin vedere sau cercare, firea 
~i puterea acestor râuri ·şi, a lor nivelaţie, vor aduce ştiinţele 
următoare, etc." 

Regulamentul organic se ocupă în articolele 178 şi 179 de 
lucrarea minelor. 
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Prin Opisul No. 161 din 14 Februarie 1847 s înfiinţeazri 
o D'irecţiime a IAwrărilor Publice la Mini terul din Năuntru cu 
patru Despărţiri ş i anume : 

1) Despărţ'irea inginerească., condu ă de un ş f cu ştiinţ 
inginereşti plătit cu 1200 lei vechi pe an, şi având ca per onal : 
1 şef de secţie, 1 şef de ma ă, 1 ajutor 5 crii tori 1 regL trator, 
2 topografi, 1 calfă zidar 1 calfă dulgher şi 1 mag·azin r. 

2) Despărţirea lucrărilor de poduri ~i dritini1ri, condusă 
de un şef plătit cu 1687 lei vechi pe lună. 

3) Despărţirea, de arhitec furâ, conclu ă de un of p l ătit cu 
1406 lei vechi pe lună. 

4) Despărţirea lnc1·ărilor hfrlranlice, co ndu ă de un şor 
plătit cu 1732 lei vechi pc lună. 

Aceste trei din urmă de părţiri aveau fiecare , ca p rsonal , 
un ajutor de specialitate, un desemnator i un tâlmaciu. 

Şefii celor patru despărţiri formau un Oom:itet al Lncrărilor 
Publice, care examina planurile mai erioase ş i ncdomirir ilc în 
pricini tecnice. 

O organizare generală în ă a Corpului de Ingineri civili 'a 
făcut numai prin Regulamentul din 4 August 1862, elaborat de 
Panait Donici, după ce la 22 Ianuarie al acelui an s'a înfiinţat , 
prin o decizie Ministerială, Ministerul Agriculturii , Comerciului şi 
Lucrărilor Publice, primul Ministru fiind Barbu Oafarghi, şi care 
a fost organizat prin Regulament ul din 1 Iunie 1868. La 30 
Martie al aceluiaş an, s'a promulgat şi prima lege a drumurilor. 

lată-ne dar ajunşi tot la 1868 şi în direcţia lu crărilor pu · 
blice, fără organizări definitive. 

In ceieace priveşte învăţământul ingineriii s'a mers tot aşa 
de încet. Lipsa de şcoli speciale la noi în ţară a contribuit mult 
la aceasta. O primă preocupare în acest sens o găsim în Regu
lamentul Organic, în care la Cap. I al " lnvăţăturilor ce s'au, 
a~ezat în Şcoalele naţfonale" , în' Secţia IV, sub titlul "Ours1-tri 
speciale" găsim: 

§ 11. Aceste cursuri vor coprinde legile, matemal'ica apli
cată şi agricultura practică. 

§ 21. Cursul de matematică aplicată va fi compus iarăşi 
de trei clasuri. 

§ 22. In cel dintâiu se va învăţa trigon ometria aplicată la 
meşteşugul de ridicarea planurilor şi algebra superioară. 

§ 23. In clasul al doilea se va învăta mai întâiit calciilnl 
~'if ~renţial şi integral, pe iwmă geodesici, 'pe cât poate fi trebu
incioasă la triangulaţia cea mare p entru ridicarea planwr'ilor 
topografice. 

§ 24. l n clasul al treilea se va învăta mecanica si arhi-
tectura. ' ' 

Regulamentul prevedea un profesor de trigonometrie, al
gebră şi geod.esie, unul de calcul diferenţial şi integral şi de me-
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canică si unul de arhitectură civilă. Bugetul prevedea însă 5 s i 
anume unul în primul an şi câte doi în ceilalţi. Profesorii erau 
plătiţi cu 400 lei vechi pe lună pe când cei dela cursurile de_ 
legi şi agricultură erau plătiţi numai cu 300 lei vechi pe lună. 
Numai profesorul de istoria naturală dela Colegiul Sf. Sava era 
plătit cu 800 lei vechi pe lună. 

Această scoală însă nu s'a înfiint at. 
Prin Opisul No. 169 din 21 Februarie 1847, asupra reor

ganizării in strucţii publice, se prevedea înfiinţarea unei Aca
demii pentru învăţăturile desăvârşitoare. Art. 6 cerea : „ca o 
sucursală a acestei Acadeniii, se va aşeza p e lângă Departa
nienf,ul Ost&jesc, o şcoa lei de aplicaţie pentrii îndoit sfârşit: de 
a se pregăti, acolo atât aspiranţii lei graduri milităreşti, cât şi 
cei ce vor fi a se hitrebuinţa lei l-iwrarea şoselelor, a podurilor, 
minelor şi alte asemenea sliijbe inginereşti" . Nici această şcoală 
nu a fost înfiintată. 

Numai în ânu l 1849, Gh. Asaki înfiinţează la Iaşi o „Şcoală, 
de aplicaţie pentrii Ingineri şi Conductori" şi în anul 1852 
Lcilanne alta în Bucureşti numită: „Şcoala de Conductori de 
Poduri şi Şosele" al cărui unul din primii absolvenţi a fo st in
gineru l Niculae Maxe·nţian, care, după spusele lui era în o 
vreme ingurul inginer în ţară care ştia să niveleze şi aceasta 
graţi e unui nivel ce i'l dăduse L cilanne, ca premiu la terminarea 
şcoalei. Aceste două şcoli au funcţion :a!.t cu întreruperi , până ce 
s'a înfiinţat Şcoal a de Conductor i din care a eşit actuala Şcoală 
de Poduri şi Şosel e. In anuarul tipărit la sfârşitul anului 1906, 
de Direcţiunea Şcoalei de Poduri ş i Şosele, se poate vedea des
voltarea pe care a urmat'o această şcoală, dela început până 
în prezent. 

ln ceiace priveşte românii veniţi cu studii de inginerie din 
străin ătate, numărul lor a fost foarte mic până la 1862, când s'a 
făcut org·anizarea ingfoerilor civili. Astfel după Istoria Şcoalelor 
de V. Urechict, şi L'histoire ele l' Esprit piibl'ic en Roumanie de 
Pompil'iu Eliade, precum şi din unele fapte ce mi s'au comu
nicat direct, pot spune următoare l e : 

In anul l 820 a fost trimes în Italia şi la Paris un bun elev 
a lui Gh. Lazăr, anume 1. Pcindeli, pentru a studia ştiinţe le. 
Acesta însă s'a sinucis la Paris, şi în locul lui, la 1824, a fo st 
trimes la Vi ena Petre Poenarru. El trebuia să învete acolo ma
tematicele înalte, chimia şi tecnologia. El s'a dus apoi la Paris, 
unde de şi nu putea intra în Şcoala Politecnică, ca fiind străin, 
totuşi prin concursul unui profesor a putut studia podurile, 
şoselele şi ridicarea planurilor. S'a dus şi prin Ang·lia unde 
a studiat minele şi metalurgia. Studentul Brăiloiu, ce era în 
acelaş t imp cu el în Paris, a scris tatălui său , că „ramura de 
~tiinţă la care s'a apUcat Poenaru este foarte importantă şi poate 
fo arte utilă pentru el în particular şi p entru ţară în general". 
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El a luat şi un brevet de invenţie pentru un stilograf~ o pană 
fără sfârşit, alimentându-se singură. 

Pe atunci în Moldova era Gh. Asaki, care a tudiat in °"ine
ria şi filosofia la Viena, Lemberg i Roma. După jn i t nţelo 
lui, în 1834, s'au trime tineri pentru tudiul . tiinţeJor într.o 
care şi Al. Oostinescii care 'a întor în 183 . cu Şcoala Pol1-
tecnică din Viena ş i care a fost în urmă membru în on iliul 
'l'ecnic Superior. In 1 42 a fo t trimes la Berlin p ntru tudiul 
arhitecturii , Al. Orc'isc·ii fost mai târziu profe or la Univ r itate. 

La 1856 vine în tară Panait Donici, primul ingin r care 
a ab olvit Şcoala Politecnică .,i Şcoala do Poduri "i Şo lo din 
Paris. Dânsul a fost locuţi itor d Mini tru şi apoi Mini tru în 
Moldova, înainte de unire ş i apoi Ministru d Lucrări Publice, 
în 1867. El a elaborat primul Regulament pentru Corpul tccnic, 
a înfiinţat în 1859 primul batalion de geniu în Moldova, fapt 
pentru care i 'a dat gradul de ăpitan, şi în 1860 în Muntenia, 
când a fost ridicat la gradul de Major. 

In 1857 a fost trimes pentru studiul ingin rii (după câte 
se spune, de un consul strein), piridon Yorcecinu,.car s'a întor 
în 1861. De aci înainte număru l inginerilor veniţi cu tudii din 
străinătate a început să crească, iar cu începerea construcţiunilor 
de poduri m talice pentru şosele în 1864 şi cu începerea con
strucţiunii căilor ferate, au început să vină şi mulţi ingineri 
străini. 

- Din cele expuse până aci r eese în mod clar că nu e 
de mirare dacă până în 1872 nu întftlnim urme de Societăţi in
ginereşti la noi în ţară. Această mirare dispare cu totul dacă 
ne vom gândi că Societatea Inginerilor civili din Franţa a fost 
înfiinţată abia în 1848 de 56 ing"ineri, iar Societatea Inginerilor 
germani în 1856 numai de 23 membrii. 

In anul 1872 mai mulţi ingineri şi architecţi s'au reunit în 
o societate pentru a tipări o revistă tecnică săptămânală. Nu 
am putut găsi nimic r elativ la constituirea acelei Societăti si 
a membrilor care o alcătuiau. Ea a scos însă revista "Ingine
ru!" în 1873, din ianuarie până în Mai, şi anume 17 numere. In 
primele 6 ea avea ca subtitlu : Topografie, poduri, şosele, căi 
f~rat_e,_ lucrări în oraşe, mine, silvicultură, telegrafie şi construc
ţiuni iar în celelalte s'a pus ca subtitlu : Jurnal politecnic, re
dactat de o Societate de Ingineri şi Arhitecţi. Administrator era 
unul Petre Davidelu, domiciliat în strada Labirint din Bucuresti. 

In acest jurnal s'au publicat mai mult chestiuni de cu'rs, 
traduse din cărţi străine, şi nici o lucrare din ţară. Articolele 
sunt nesemnate, afară de două: Astronornia de I Fălcoianu şi 
alt~l: LucrărUe pubUce şi infliwnţa, lor asupra prosperitc'iţii 
s~ciale de, renumitul inginer hidraulic de pe vremuri, C. An'ino
şianu. 

· In prospectul primului număr al «Ingineriiliii» se spune : 
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n Construcţiunile în general luând în Rmnânia din zi in zi o 
1nai întinsă dezvoltare, mai mulţi ingineri au simţit necesita
tea unui jurnal ştiinţific · şi const'ituiţi în Societate au convenit 
a conlucra la redactarea unui asemenea jurnal". 

Iar mai departe : 
n Acest jurnal, sau tnai bine această. Revistă ştiinţifică, cn 

totul străină de luptele zilei şi de orice pasiune, îşi va a,jiinge 
nwniai atunci scopul, când va putea întruni într'un scop cornun 
pe toti aceia care se interesează de dezvoltarea si îniprăstiarea 
ştiinţ~lor în România, pentru ca astf'el să se f'ac'ă ca cu incetu.l 
noţiunile de ştiinţă să pătrundă în toate clasele Societăţii Ro-
1nâne". 

Prospectul se încheie apoi cu următoarele cuvinte : 
nŞtim asenienea că nu încurajări şi recompense vom avea,, 

ci lipsa de m'i}loace pecuniare necesare pentrii susţinerea fur
nalului ; dar repetălln, nu p'ierdem curcigii1,l convincţiunii noastre 
şi cu, speranţă în oa?neni de bună voinţă , şi 'tn giivernul nostru, 
vom încerce~ a contribiti la consoUda?·ea bazelor pe care se 
construeşte edificiul nostru social şi politic. 

Jurnalul a încetat de a mai apare după o jumătate de an. 
Societatea aceasta a condus însă la ideia înfiintării altora. 

Astfel, după datele ce mi s'a pus la disposiţiune de D-l J. 
Puşcariu, reese că la 1876, în luna Februarie, vre-o 30 ing·ineri 
şi arhitecţi s'au întrunit pentru a face o Societate. La 4 Martie 
st. v. al aceluiaş an, 40 de membri au declarat Societatea cons-· 
ti tuită, cu 71 membri fondatori. Intrunirea a avut loc în casele 
1'orock, de pe piaţa Teatrului. Prima Adunare Generală, după 
aceasta, a avut loc la 18 Martie, sub Preşedinţia lui D. Mano
vici, care a ales Comitetul şi anume pe Al. Orăscu Preşedinte, I. Ma
novici şi Hottelet, Vice-Preşedinţi şi .&mil Lessel Casier; iar ca. 
membrii C. Olănescii, Buchnowsky, Boeklen, Enderle, Pariset, 
Boiarolu, şi M. Papadopol. Statutele s'au elaborat ulterior. Ele 
lJrevedeau şedinţe săptămânale pentru Comitet şi mensuale pen
tru Adunări. 

Dintre actualii membrii ai Societăţii au făcut parte din 
acea Societate D-nii: C. Olănescu, G. 1'ăniăşescii, P. Ţerri1,şeanii, 
C. Chiru, I G. Cantacuzino, Gr. Cerkez, Anghel Saligny, N. 
Cucu, P. Peretz. 

La 25 Ianuarie 1876 s'a ales Comitetul pentru 1877 si 
anume : Al. Orăscu din nou Preşedinte, C. Olănescu şi M. Pa
padopol, Vice-Preşedinţi, şi E. Lessel iarăşi Casier; iar ca membri: 
Bothe, Hottelet, Buchnowsky, Ma novici, Pancu, Pariset, f'erruşanu. 

ln primul an Societatea închiriase, cu 130 galbeni, etajul 
de jos al Casei Schlater dela intrarea Cismigiului, o parte sub
închiriind-o unui restaurator. In anul următor găsindu-se lo
calul neîncăpător şi "cu totul în lături de centrul urbei" So-· 
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cietatea s'a mutat în Pasagiul Român, în localul logei francma
sonice, cu 1200 lei pe an. 

Societatea îşi propusese ă coată un Bulet in. Fiind că. 
străinii insistau să se publice în trei limbi română franceză i 
germană, s'a amânat începerea publi cării pentru anul 1 77. ln 
ace t an s'a început publicarea Buletinului ·ub num ele de nBe
vista Societăţii de Ingineri ~i Arhitecţ i' . In el urma ă so pu
blice Cronici, co· rinzând starea lucrrtrilor în ţară ş i trăinătate, 
preţuri curente, dări de t"amă nuveJ(l, r zumatr de I gi „ i de
crete, conce iuni , adjudecaţ.iuni, etc.: llle111orii. a, upra rd ifi iil or , 
căilor de comunicaţie , lucrăril or dr alirnentarr . i in sănăto iro, 
mine ş i metalu rgie, geniul rnral , tecno l o~:ia, teo ria şi practica 
geniului civil; Dcfri de seamc/. ale Soci etăţi i sau altor So ci etăţi 
ştiinţifi ce; Proiecte şi che tiuni de tratat· Bibliogrctfii ; Cores
pondenţe şi Anunţurile 'ocietăţ.ii , :sau alo parti cularilor. 

Din ace t Buletin nu a apărut însă de cftt două num err . 
In el găsim început un articol a upra Uinidităţii locuinţelor el 
D-l U. Olănescu ; un altul asupra Oâ ilo1· de comnniraţie de 
Leonida Pancu, ş i altelo de inginerii străini. In r l :s'a publicat 
şi dăril e de seamă ale unor părţi din şedin ţo, din care am extras 
cele de mai su . 

După cum mi s'a comunicat, de către D-l U Ulănesc ii, do uă 
au fost cauzele ca ·e au contribuit ca acea tă Societate să dis
pară, căci după un an \)i jumătate ea era aproape desfiinţată dA 
fapt, de şi nu fu sese dizolvată în regulă. Mai întâiu din cauză că 
ea era constituită din elemente prea eterogene, cu dorinţe şi aspi
ratiuni diferite si chiar opuse. Românii se retră eseră mai toti 
după primul an. o a doua cauză a fo t neplata cotizaţiilo~·, 
boală cu care multi din fostii ei membri au intrat în Societatea 
noastră. In prima dare de seamă anuală se poate în adevăr citi 
următoarele : "Am fi fos t fericiţi, D-lor Jl,{e1nbri, dacă pideam 
să vă cornunicăm că scopul acestei instituţiuni, a~a de necesară 
la noi în ţară, a fost pe deplin atins. Pe de o parte însă, în
ceperea canipaniei de lucru, 'tndată după constituirea Societăţii, 
a f ăciit ca cea mai mare parte din membrii ei să fie distra~i 
pe afară din Capitală de di/eritele D-lor ocupaţiuni, iar p e 
de alta, cu regret o spunem, im fo arte 11iic numcir d'in colegii 
noştri care se aflau în Capitală au frecventat 'tntriinirile noa
stre, şi iin tot aşa tnic număr a contribuit, prin plata cotiza
ţiunilor, la su,sţinerea Societăţii". 

Statutele prevedeau apoi dispoziţiuni irealizabile, care au 
oprit pe loc întru câtva mersul Societătii. Astfel numai comi
tetul complect putea admite noi membrii, lucru care era greu 
de realizat. Adunările generale nu se puteau ţin:e cu mai puţini 
de 20 membri. Experienţa făcută cu acele statute, a servit însă 
Ja facerea statutelor Societătii noastre. 

Acea Societate im fusese încă disolvată în 1881 când s'a 
3 
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constituit Societatea Politecnică şi de aceia m adunările gene
rale pentru consti tuirea acesteia, Inspectorul general D. Ma
novici a cerut consolidarea vechei Societăţi, iar nu înfiinţarea 
Societăţii noastre, de ş i mai înainte semnase actul de constituire 
al ei. Propunerea aceasta însă a fost combătută de G. L Duca şi 
de D-nii O. Olănescu, I. Oantac1'1zino şi I. Liq>Ulescu,, ln special, 
cu acea ocazie D-l O. Olănescu a pus următoarele : "Aceastc'i 
chestiune nu ar fi trebuit să ia să la iveală, mai cu. seamă când 
~tim cu. toţii cimi a pierit cicea Societate, chiar ele la na~terea ei". 

Din cele expuse până aci se vede că Societatea înfiinţată 
în 1876 nu fusese pusă pe baze solide. 

Infiintarea Societătii Politecnice 
' . ' 

După terminarea războiului independenţei, lucrările publice 
au luat o mare extindere la noi în ţară. Inginerii români, prin capa
citatea, munca, sârguinţa şi conştiinţiozitatea lor în lu crările cu 
care fuseseră însărcin aţi, sau al căror control l'au avut pe seamă, 
au reuşit repede să câştige încrederea în guvernanţii noştri şi 
în particular a marelui om de Stat Jon Brătianu, care în 1879 
a dat în seama lor studiul şi construcţia liniei Buzău-Mărăşeşti 
.) apoi ale altor linii ferate. Erau pe atuncL vre-o 130 ingineri, 
în toată ţara, la Stat, judeţe, comune şi ca antreprenori de lu
crări pub lice. 

Linia Buzău-Mărăşeşti a fost inaugurată la 18 Octomvrie 
1881 de către Majestăţile lor Rege?e şi Regina. ln seara acelei 
zile, la banchetul care a avut loc în Magazia de mărfuri din gara 
Focşani, primul toast a fost r idicat de către lYlaj estatea Sa Regele, 
toast pe care 'l r eproduc aci în întregime, de oarece el a fost 
scânteia care a aprins în inimele inginerilor ce erau de faţă, ideia · 
înfii nţării unei Societă.ţi Politecnice, pentru întărirea şi prospe
r itatea corpului tecnic român, în scopul de a contribui la rea
lizarea speranţelor ce se puneau întrânşii pentru regenerarea 
Românilor prin Români. lată acel memorabil toast : 

„Celebrăm azi o îndoită serbare; deschiderea unei linii 
de mare însemnătate economică şi strategică, o linie mult 
dorită şi a cărei lipsă a fost adânc simţită în anul 1877 ; inau
gurăm întâiul drum de fer conceput, condus şi isprăvit prin · 
noi înşine. Salut cu mândrie şi bucurie această lucrare româ
nească ! Multumesc tuturor care au contribuit la acestă fru
moasă izbândă. 

Sunt 22 de ani de când Comisiunea Centrală puse, aci la 
Focşani, întâia sămânţa pentru unire; nu s'a gândit că în un 
timp aşa de scurt un Stat puternic ar răsări, că un Regat ar 
înflori, care va străluci departe peste hotarele ţării prin vir
tuţile sale politice şi militare, prin progresele ~ale economice. 
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Sunt 12 ani de când întâiul car de foc străbătu câmpiile 
frumoase şi holdele bogate ale României; nu se prevedea că 
în un timp aşa de scurt vom lucra şi exploata singuri, prin 
propriile noastre mijloace, drumurile de fer, că vom fi deplini 
stăpâni a acestei mari artere a civilizaţiunii, care a dat un 
avânt neaşteptat vieţii noastre comerciale. Iată succese stră
lucite, progrese însemnate, dobândite prin noi înşine. Da, prin 
noi însine I Aceste mândre cuvinte care împodobesc Coroana 
României, trebue să fie săpate în inima fiecărui Român. Tre
bue ca ele să fie călăuza noastră, fiindcă. ele ne vor da tăria 
spre a învinge toate greutăţile; ele ne vor da încrederea in 
viitor. 

Inchin acum acest pahar în onoarea întâiului drum de fer 
fă.cut de noi; această. nouă legătură. oţelită. între Moldoveni 
şi Munteni, care şi-au dat peste Milcov o mână. frăţească., pu
nând astfel o temelie nesfărâmată. pe care s'a ridicat România 
unită, Scumpa noastră. patrie! 

Inchin acest pahar în onoarea geniului român I In amin
tirea recunoscătoare că.tre acei care au lucrat, luptat şi suferit 
pentru neamul Românesc. 

Să trăiască. România, ridicată ca sborul vulturului, sim
bolul nostru, la o înălţime la care nici un vârtej nu o poate 
sgudui". 

!şi poate închipui ori cine eot us iasmul ce a produ s în 
asistenţă, ş i în special inginerilor, aceste simţitoare cu vin te a le 
Majestăţei Sale Regelui. Entmiiasmul a devenit şi m ai mare, 
când, în toastul , pe care Ministrul Lucăril or P ublice, colonelul 
Dabija, l'a adresat Maj estăţil or Lor, a spus cuvin te ca urmă
toarele : „Această literare deschide în istoria c iv iUzaţiim'ii 1-lo
mân'iei o pagină nou,ă , cc'ici este reziilfatitl twuncii noastre proprie, 
reprezintă stiinta aplicatei la n oi de ccUre noi ·Însine" , ' , , 

Iar mai departe : 
„Până eri erami mnatori ai şt i inţii, asflizi a ni 'i-ntrcd pe o 

cale nouă şi ne p iden1 nwinctra, la nîndnl nostru, printre stă
pâni'i ei. Pentru desvoltarea intereselor noastre economice des
ch'ideam bra,tele capitcilului, inteligentei si stiintei strâine : ctstăzi . ' ' ' ' ' capital, inteligenţă şi ştiinţei sunt factori nedespcwţiţi de naţiiinea 
r?niânc'i ; în fiecare zi vedern lc'irgindu.-se cercul activităţii n oastre 
~i în fiecare zi vedem luând naştere ş i desvoltându,-se tendinţa 
de a stabili un echilibru 'între ceiace am câştigcit şi ceicice ne 
'»tai rc'imâne de câştigat p entru ci pâstra câştigul dobândit" , 

După t erminarea banchetului, inginer ii prezenţi , e l ectri zaţi 
de patrioticele cuvinte ce li s'au adresat, s'au adunat împreună 
cu colonelul St. Fălcoianu, directorul general a l Căil or Ferate 
Române, sub preşidenţia Ministrului Dabija şi au decis să se 
uneasc~ · in o .Societate, spre a putea c>orespunde mai bine aş-
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tcptărilo r ce guvernanţii puneau într'ânşii. S'a încheiat atunci~ 
în seara de 18 Octomvrie 1881, următorul Proces- Verbal. 

PROCES-VERBAL 

Astăzi 18/30 Octomvrie, cu ocaziunea inaugurării liniei Buzău
Mărăsesti, toti inginerii prezenti la banchet s'au întrunit in Adunare, 
si do~it'ori d~ a corespunde cu 'inăltimea încrederii ce guvernul pune 
1'n Regenerarea Romanilor prin Ro~ani, au decis : 

A se constitui în Societate de Ingineri şi Architecţi, indigeni sau 
străini, în scopul de a se menţine în curentul desvoltării Ştiinţii, Co
mereiului şi Indmtrii in celelalte ţări şi a căuta a le pune în ra
port cu trebuinţele şi necesităţile ţării, prin o discuţiune întinsă in 
sânul Societăţii. 

Se proclamă ea Preşedinte provizoriu al Societăţii D-l Colonel 
Fălcoianu, iar membrii Comitetului în număr de 6 au fost aleşi D-nii: 
Dimitrie Frunză, Dimitrie Manoviei, Constantin Olăneseu, Ion Canta
cuzino, Constantin Popescu şi L. Slonisky. 

Acest comitet este dator a elabora statutele Societăţii şi a le 
supune, in termen de o lună de astăzi, la aprobarea tuturor Inginerilor 
ş i Arhitecţilor întruniţi în Adunare Generală. 

Făcut -în Focşani la 18/30 Octomvrie 1881. 

" 0mnaţi : 1. G. Cantacuzino G. D. Constantinescn, Dumi
trescu 1asian, colonel St. FcUcoia1m, D. Frnnză, I Lu_pulescu, 
H. Jlarin, JJ. Manovici, N. 1\Iaxenţian1,t, D. ltliliteanu, O. JY!on
kton, O. Ulăaiescu, Se. Otolescu, M. Pacinrea, O. Paraschivescu, 
C. O. Popescu, J. Pu,şcariii, Jl,1. Romniceauu, L. Slonisky , P. Ţe
rnşanii Se. l ârnav, N. Zahariad şi O. Zâucianu. 

Ca opinie separată, ingfaerul N. Jl,faxenţiann a vrut ca în 
comitet :să se introducă şi unul din cei trei arhitecţi recunos
cuţi ce erau atunci în ţară, şi anume : JJ!. Capuţineanu,l, D. 
JJerendei si 1l. Urâscn. 

Comitetul Provizoriu a terminat elaborarea Statutelor în 
termen ul fixat, iar la 24 Noemvrie le-a trimes la toţi inginerii 
din ţară, ru gându-i să se întrunească în Bucureşti spre a le 
discuta şi vota. La început se fixase ziua de 29 Noomvrie în 
acest 8Cop, însă t impul fiind prea scurt, s'a amânat pentru ziua 
de Sf .._\I icolae, la 6 Decembrie 1881 (18 Decemvrie stil nou). 
Până atunci unii ingineri, care nu puteaţi veni în Bucureşti, au 
aderat ]n cris la proectul de statute elaborat, ca de exemplu 
D-nii: G. Opra.n, E. Grant, S. Godini, şi . a l ţi i, care numai sunt 
acum 1n viată . 

Adunarea Generală a avut loc în ziua fixată la ora 10 a. mr 
în fosta sală de Clasa I a Gării de Nord (acum incorporată în 
Restaurant), sub Preşedenţia Colonelului Fălcoianu, fiind pre
zenţi 34 membri. Discu ţia statutelor neputându-se termina în 
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prima zi, s'a continuat şi în a doua zi la 7 Decern vrie, ora 9 a. m. 
cu 28 membrii. După art. :16, al ace lor statute, oei tatca se• 
declara constitu ită în ziua în care s va vota tatut<'lc. Ziua 
dar de 7 Decemvrie e te aceia în carf' ocietat a intră în 1111 

nou an. 
'l'ot în ziua de 7 / 19 Decern vrie 18 1 'a pro <'dat Ja al <' 

gerea Comitetului pentru anul 18 2 .,i sau ale, : Pre r din L<' }). 
Fritnză ; Vice-Preşedinţi O. Olânescn ~ i D. Manovici ; Ca ·irr '. 
Popescu; Secretari Jlf. Pacinrea, N. Cerkez ş i E. .Micles('n : 
Membrii P. Ene, G. Du,ca, I G. 'antacuzino, l. Lnpnlescn, 
Zahariad, S e. 1Târ·nav, C. ]fănescii, D. ]1.atak E. l:Jell •r ş i f. 
Hepites ; iar ca membri noingincri : Al. Orăscn, Dl'. B l' nrrrl/1 . 
Colonel Gheorghiii, JY[. Capuţineaniil. , 

Adunarea a aclamat în unan imi tate ca Preş dinte' de on uarc' 
pe Colonelul Fălcoiann; proclamă pe 1 ana it Do nici ca mom bru 
de onoare; alege ca membrii a · ociaţi pc Colon clii Dabija , Arion, 
Berindeiu, Poenarn, Ghe01·ghin, Lahovari, pe Dr. în chimir J'er
narfh ş i pe Doctorul în matematici Sp. ]{aret. 

Adunarea adoptă calendarul Gregorian pentru :::5ocie1 atca 
Politecnică, de care s'a servit până în 27 Ianuarie 1 '89, cf111 d 
în urma propunerii lui N. Maxenţiami, Societatea a adoptat 
Calendarul Iulian. 

Prin statute i s'a dat numele : „ ociefa,fea Politecnicc'i" . S'a 
căutat mai târziu să i se schimbe numele, dar toate propu ne
rile ce s'au făcut au căzut. 

La înfiinţare , Societatea avea numai 52 membri, cărora li 
s'a dat numele de f'ondatori. 

Dintre aceştia 19 sunt şi azi membrii ai Societăţii noastre ş i 
anume : D-l O. Olănescu, Preşedinte de ono.are; D-l Al. Gaf'enc'li, 
membru de onoare al Comitetului; D-nii l. G. Oantacnzino, Se. 
Vârnav, Anghel Saligny ş i P. Ţerrii~anii foşti Preşedinţi ai Socie
tăţii ; D-nii O. Mănescu, E. Miclescu. St. Hepites, Sp . Haret, foşti 
Vice-Preşedinţ.i ; D-l D. ]1atak, fost casier; D-nii N. Oerkez ~i 
J. Pu~cariii, foşti secretari şi D-nii Gr. Oerkez, Th. Dragii, Sera
fino Godini, Ef'finghmn Grant, H. Jl.1arin şi G. Opran. Să le urăm 
să trăi ască încă mulţi ani, spre a apuca şi jubileul de 50 ani al 
Societătii. . 

U1:mătorii membrii fondatori au rămas în Societate până 
la sfârşitul vieţii lor : C. Brânză, (ţ 1882); G. Bucaty (ţ 1902); 
D. Cezianu, (ţ 1898); General Dabija, (i884J; P. Donici (ţ 1905); 
G. I. Duca, (ţ 1899); Generalul St. Fălcoianu, (ţ 1905); D. Frunză, 
(ţ 1903); D. ]fonovici, ( ţ 1885); M. Papadopol (ţ i898). 

Ceilalţi membri fondatori au părăsit Societatea, mai cu
rând sau mai târziu, pentru diferite motive. 

Printre membrii admişi mai în urmă şi încetaţi din viaţă, 
care a.1:1 ~ăsat urme neperitoare în Societatea noastră, menţionăm 
pe Spiridon Yorceanu (ţ 1903), care prin importanta donaţiune 
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ce a făcut Societăţii a pus'o în măsură să-şi realizeze mai re
pede multe din scopurile şi idealurile ei; pe E. Arbenz (ţ 1900) 
cu dorratiunea căruia s'a cumpărat o însemnată parte din mo
bilierul actual, pe G. C. Cantacu.zino (ţ 1898) care a dat So
cietăţii tot sprijinul ău în un moment când dânsa era aproape 
pe prag·ul desfiinţării, şi pentru care Societatea recunoscătoare 
i-a făcut Medalionul care se află în sala de Şedinţe a Adună
rilor Generale ; pe Alfons O. Saligny (ţ 1903), care a publicat 
în Bulet inele noastre o multime de lucrări originale si de ana
lize făcute de dân sul ; pe Âl. Proca (ţ 1904), care a 'rost timp 
de 6 ani redactorul Buletinului, făcându-l să apară regulat odată 
pe lună ; pe I-i. Finkelstein (ţ 1897) care a donat toată biblioteca 
sa tecnică Societătii Politecnice. 

Inainte de a 'trece mai departe, să exprimăm aci sentimen
tele noa tre de admiraţiune şi recunoştinţă pentru toţi cei care 
până la finele vi eţi i lor au păstrat neclintită drag·ostea lor pentru 

ocietatea n oastră şi nu au încetat un moment de a-i da spri
jinul lor ; care apoi prin munca ş i priceperea lor au ştiut să 
ridice prestigiul Corpului Tecnic, sau să facă să progreseze 
ştiinţa pură ~i ap li cată la noi în ţară ; precum şi acelora care 
prin donaţiuni l e făcute, au perm is Societăţii să se dez':'olte mai 
reped0 ,i să-ş i atingă mai uşor multe din scopurile ei. 

- Pentl'u a se vedea de ce sentimente şi idei erau ani
maţi întemei0torii Societăţii noastre, şi speranţele pe care ei le 
puneau într'ânsa, voiu reproduce aci scrisoarea de mulţumire 
a Ministrului Dab1ja, pentru aleg·erea sa ca membru asociat. 

Domnule Preşedinte, 

„Am vlizid cu cea mai deplină satisfacere că ideia crea-
11 ţiunii unei Societăţi Politecnice, eniisă de către D-nii Ingineri 
„în o întrunire ce mi-au făcut onoarea de a prezida, s'a putut 
„realiza în un timp aşa de sciirt. 

11 Nu, mă 1ndoesc că această tânără Soc'ietate va păşi cu, 
„curagin ş i î ncredere, în îndeplinirea misiunii sale ştiinţifice. 
11 Calea prin care va trebut să treacă, la începid ?nai cu seamă, 
„este grea, 'bnsă inimile tinere si o fermă vointă vor sti să în-
" vingă orice obstacol. ' ' ' -

11 Cât pentrii mine, atât ca persoană izolată, cât şi ca înalt 
„funcţionar al Statului, îmi voi face totdeau,na plăcuta datorie 
„de a da îndemnul ce reclamă si ·merită dezvoltarea acestei ti-
11 nere Societăţi, întocmiită pe baze' şi principii de progres pe cale 
„ştiin~ifică, din care întreaga, ţară va aveă să tragă foloase 
„mari. . 

„ Cu această ocazie, D-le Prezident, vă rog a transmite 
„membrilor Societăţii expresiunea mulţumirilor mele pentru 
11 onoarea ce mi-au făcut nwnindu-mă membru .asociat al ei şi 
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„pentru sentimentele de în credere c~ 11ni-~u, manifestat şi c?111 nn.icat 
„prin mijlocirea adreselor N o. 2 ş i 4 . dm 9/21. Decenwrie cm ent. 
. Prirniţ.i vă rog, Domnule President, astgnrarea p1·ea, ose-
bitei m ele consideraţiun'i . 

Mini tru , Dabtja. 

Imediat dupri constit uirea Societăţii 'a eru t MinLtrului 
de Lucrări Publi ce ca ea să fi e recunoscută do Utilitat pnblică. 
Graţie stăruin ţelor pu c de Ministrul Dabija aceasta ~'a obţi
nut foar te r epede, ş i anume prin următo rul drcre · Regal Nr. 
173 din 25 Ianuarie 1882. 

CAROL 

Prin graţ ia lui Dumnezeii şi voinţa Na ţionalci , lfege al României. 
La, toţi de faţii şi viitori cindtcde. 

Asiipra Raporliilu.i Mini:)lr nliti Nostr u., . ·ecrelar .de ..,tcit _la 
Depa rtamen tnl Agriculf u.r ii, Comercittlni şi Lncrclrilor P1tbltce 
cu l\ r . 928. A vând în vedere 111 otivele din a.cest ra,vort. 

Am decretat ş i decretăm : 
Art. I. Se recunoaste Societatea cu denumirea de „Societa tea 

Politecn ică" de Utilit~te publică.. Statutele Societăţii se vor inscri 
in Monitorul Oficial. . 

Art. II. Ministrul nostru Secretar de Stat la Departamentul Agri
culturii, Comerciului şi Lucrărilor Publice este îns ărcinat cu execu
tarea prezentului decret. 

Dat în BuciireşU la 25 Ian1tar ie 1882. 

Mini.str·u Secretar de Stat la Departa inentnl 
Agriculturii, C01nerciiiltti şi I11tcrărilo r Publi ce 

Colonel Dabija. 

CAROL. 

Nr. 173. 

La 26 Ianuarie, Ministrul t rimite Societăţii o copie după 
acest Decret Regal, împreun ă cu o adresă din care extragem 
următoarele : 

"Bin e condusă, şi dacă inginerii din toate raniur.ile care 
"o. compun vor persevera sâ fie 'Uniţi ~ i să aducă p entr n rea
"lizarea unwi scop comun contingentu l cunoştinţei ş i experienţei 
"Doniniilor lor, Societatea Politecnică va fcice negreşit servicii 
"reale ţării şi va merita onoarea ce i'a făcut J'.iaj estatea Sa, a
"cordându-i titlu l de Instituţiitne de Utilitate publică" . 

. In anul 1893, după insistenţele D-lui Al. Gafencu, Preşe
şedmtele Societăţii, şi cu bine-voitorul concurs al Preşedintelui 
nostru de onoare, D-l O. Olcinescu, pe atunci Ministru al Lu
crărilor Publice, Societatea a fost recunoscută de Persoană mo
r~l~ şi juridică, prin următoarea lege votată de Corpurile le
gm1toare şi promulgată la 9 Martie 1893. 
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LEGE 

Articol unic. - Societatea Politecnică, cu reşedinţa in Bu-
cureşti , se declară persoană morală şi juridică. . 

Această lege s'a votat de Senat în Şedinţa sa dela 26 Mai 
1892 şi s'a adoptat cu 1najoritate de 40 votiiri, contra 2. 

Preşedi nte, G. Gr. Cantacuzino. Secretar, C. G-. Fotin. 

!ceastă lege s'a votat de Adunarea Deputaţilor în Şedinţa 
dela :!6 lan-iiarie 1893 şi s'a adoptat cu iinawimitate de 66 
voturi. 

Preşedinte, General G. Mann. Secretar, Dr. Şaabner-Tuduri . 

Proniulgâm această lege şi ordonăm ca să fie învestită cu 
sigiliul Statu,Zui şi pnblicatâ prin Monitorul Oficial. 

Dat în Bucureşti la 9 Martie 1893. 

Mini strul Lucrărilor Publice, 
C. Olănescu. Nr. 850. 

CAROL. 

Ministru de Justiţie, 

Al. Marghiloman. 

Acum după ce am arătat cum s'a format Societatea şi 
când a fost recunoscută de Utilitate publică şi ca Persoană Mo
rală „ i Juridică, să arătăm cum a fo st organizată în primii 25 
ani de existenţă ai ei, şi din acest punct de vedere să ne 
ocupă m de statutele şi regulamentele ei în această perioadă. 

Statute. Regulamente. Dispozitiuni. 
' 

Statutele votate la înfiintarea Societătii diferă de cele ce 
sunt azi în vigoare. Astfel condiţiunile de .admitere erau mult 
mai grele. Nu se admiteau ca membri societari de cât inginerii 
cu diplome, certificate sau brevete de la Şcoli de Inginerie sau 
de Geniu civil, dacă aveau o practică de cel puţin 3 ani şi dacă 
întruneau la Adunăril e generale 3/ 4 din numărul voturilor ex
primate. Ing·inerii fără stag·iu, industriaşii, persoanele ce se ocu
pau cu ştiinţele , nu puteau fi admişi de cât ca mern.bri asociaţi, 
dacă întruneau 2/ 3 din numărul voturilor exprimate în Adună
r ile generale. Comitetul, sau 15 membri, puteau propune aleg·e
rea de m embru de onoare. 

Statutele impuneau membrilor admişi ca să prezinte un 
memoriu şti inţific, sau al unei lucrări executate, în cele şase 
luni de la admiterea în Societate. Taxa de înscriere era 50 lei, 
cotizaţia lunară 3 lei. . 

Comitetul şi Biuroul era alcătuit ca şi acuma, numai că 
Biuroul se alegea de Adunarea generală, iar nu de Comitet. Ca 
Preşedinte, nu putea fi aleasă 2 ani consecut ivi, aceiaşi persoană. 
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Imediat după constituirea Societăţii, Comitetul s'a întrunit 
de mai multe ori la ., coala de Poduri şi Şo ele, p atunci în 
strada. Ştirbei -Vodă, şi a discutat proectul d Regu lam0nt ela
borat de D-nii O. Olănescu., I. Litp·itlescu, , i d G. Diica . La 
Adunarea generală din 28 Ianuari 1 '82 D-l . Oldne C"u,, care 
fu sese ales raportor, şi care fu sese rai ortor şi la votarra ~ ~a
tutelor, a arătat principiile pe care s baza Regu lamentu l, prm
cipii car e au fost aprobate d Adunarr. 

Acesta e te singurul Regulament g0ncral votat de ' ocie
tatc până în prezent, şi care după deciziunea omit t ului din 
22 Martie 18\12, nerevocată până acum, e ' te în vigoare ş i azi, 
în toate părţile care nu sunt contrar statutelor modificate. In 
anul 1896, D-l D. l'arca a făcut un proiect de ReŞ?;ulament în 
conformitate cu statut 10 actuale, însă el nu a putut trec prin 
Comitet, do oarece conţinea di s poziţiuni prea riguroase pentru 
cei ce nu'şi plătesc cotizaţiunii şi impune<\ Comitetului obli
gaţiuni ce nu s'ar fi putut îndeplini u„ or. 

Regulamentul Societăţii indica pe Jar mij Io acele prin care 
dânsa îşi putea ating·e scopuril e prevăzute în Statute, şi fixa 
modul cum ea tr buia să fie admini trată ., i condu ă. E L pre
ciza modul cum să se facă alegerea de membri noi şi de mem
bri în Comitet. 

Regulamentul împărţea comitetul în 4 secţiuni : 
1) Drumuri de fer, poduri, şose l e navigaţie . 
2) Arhitectura, edilitatea publică şi i0 ·iena. 
3) Geologie, sondaj e, mine, metalurgie. 
4) Agricultura ş i industria. 
Societatea era obligată să înfiinţeze cursuri de stereotomie, 

desemn, zidărie şi dulgherie pentru lucrători şi să dea certifi
cate absolvenţilor. Lip~a de local propriu a făcut ca această 
dispoziţiune să nu se aducă la îndeplinire, nici până azi. 

Se prevedea apoi înfiinţarea unui Tribunal arbitral, care 
să judece liti g·iile t ecnice, pentru care ambele părţi au renunţat 
înaintea Tribunalelor ordinare la orice opoziţiune , apel, r evi
zuire sau recurs. Sentintele trebuiau date în termen de o lună. 
Din t axele încasate 50 °/0 urmau să se verse Societăţii. Acea
stă chestiune a fost mult desbătută în Comitetele Societăţii, nu 
am putut stabili însă dacă acest Tribunal a functionat vre-odată. 

Societatea trebuia apoi să comunice Tribunalelor dln tară 
lista membrilor şi pe specialităţi , spr e a se avea în vedere la 
numirea de experţi. Această îndatorire a făcut'o Societatea mai 
mulţi ani de-a rândul, însă fără nici un rezultat practic, si de 
aceia a căzut în desuetudine. Experţii trebuiau să verse Socie
tăţii 30 °Io din sumele încasate, dispoziţiune care a dat naştere 
la nemultumiri si discutiuni. 

Reg~lamentul mai 'prevedea înfi.intarea de comisiuni spe
ciale pentru studiul chestiunilor privitoare la lucrări de interes 
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general, sau pentru elaborarea ori verificarea de planuri şi de
vize pentru particulari, precum şi darea de avise asupra ches
tiunilor puse de ei sau de autorităţi. 

Membrii Societăţii trebuiau să aibă cărţi de legitimaţie, şi 
să se întrunească, de două ori pe lună iarna şi odată vara, în 
Adunări Generale. 

Dezbaterile din Adunările Generale, Comitet, Comisiuni 
sau Biurou trebuiau trecute pe scurt în Procese-Verbale de 
către Secr tari, lucru care nu s'a făcut totdeauna. 

Membrii comitetului care absentau dela şedinţe nemotivat, 
sau ale căror motive nu erau aprobate de Comitet, se amendau 
cu 5 lei, ceia ce fă.cea ca mulţi din cei aleşi în Comitet să demi
sioneze imediat dintr'ânsul. Secretariatul trebuia :să facă un ta
blou de ab enţele membrilor din Comitet, care să fie la dispo
zitiunea membril or Societătii. 

· Regulamentul prevedea că Societatea va putea acorda me
dalii membril or ei pentru răsplă.ti rea operilor lor importante. 
Se putea acorda cel mult o asemenea medalie pe an. Nu s'a 
acordat până în prezent decât una singură, D-lui Anghel Saligny, 
cu ocaziunea .xcursiunii ce s'a făcut la 6 Octomvrie 1891 la 
Docurile din Brăila si GaJati. La acea excursiune s'a oferit D-sale 
o medalie de aur si) ecială; ca semn de distincţiune pentru im
portantele lucrări executate acolo şi deplina lor reuşită. 

Statutele primitive şi Regulamentul lor erau prea rigu
roase i putem spune că au fost o piedică la dezvoltarea Socie
tăţii în primii ei ani ; mai ales înscrierea de membrii noi era 
mult împiedecată. 

Diferenţa între membrii societari şi cei asociaţi, care aveau 
ace leaşi îndatoriri, însă nu aceleaşi drepturi, dedea loc la multe 
nemultumiri. In Comitet nu se dedeau de cât 4 locuri membri
lor asociaţi . Din această cauză, chiar în primul an, Comitetul s'a 
ocupat cu modificarea unor articole din statute, în scopul toc
mai de a face mai accesibilă intrarea în Societate şi a pune pe 
un mai mare picior de egalitate pe toţi membrii ei. Astfel s'a 
suprimat stagiul ce se cerea, :s'a pus pe acelaş picior de egali
tate inginerii şi arhitecţii, etc. 

Modificări de mai mică importanţă s'au făcut şi în anii ur
mători, până când în Martie 1888 Adunarea Generală a luat în 
discuţiune proiectul de modificare generală al Statutelor, elabo
rat de D-l I G. Cantacuzino, Preşedintele Societăţii. Ele au fost 
votate la 7 si 21 Noemvrie 1888. 

Prin aceste statute s'a contopit membrii societari cu mem
brii asociaţi în acelaşi grup ; s'a prevăzut admiterea în Societate 
a Ofiţerilor de arme speciale, a Silvicultorilor, AgTonomilor, 
Antreprenorilor de lucrări importante şi a Industrialilor ce di
rigează. fabrici importante, precum şi a persoanelor ce se ocupă 
cu ştiinţele matematice, fizice, chimice, sau naturale, bucurându-
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se toti de aceleaşi drepturi. S'a redus la 2/ 3 numărul voturilor ne
cesare pentru admiterea în Societat i a uprimat obli<raţia. 
de a prezenta memorii, care sa văzut că nu d dea nici un r -
zultat. S'a admis apoi ca la alegerile de m mbrii noi, ·au p ntru 
Comitet, să ia parte toţi m mbrii oei tăţii, iar nu numai c i 
prezenţi la Adunare, trimiţându-ş i bui tinul lor de vot la 'o
cietate. Pentru ca voturile pentru alegerea omitetului ă nu 
iasă prea împărţite , 'a înfiinţat o aleg re preO'ătitoar , la caro 
votează numai membrii prezenţi în copul de a conc0ntr1\ 
voturile alegerii definitive a upra unui mai mic număr do can
didati. 

·Taxa de înscriere 'a scăzut la 25 lei cotizatia lunară 'a. 
urcat la 5 lei. Statutele dădeau o atenţiune d o · bită p ntru 
mijloacele din care să e form eze un fond social. 

In anul 1891 luna Ianuarie, D-l c. Vârna v, Preş odinte lo 
Societăţii, a procedat la o nouă r evizuire a tatut lor pentru 
a le pune în raport cu nevoile Societăţii ş i cu experi enţa făcută 
până atunci. Se prevedea emiterea de obligaţiuni pentru cr · a
rea unui local propriu, banchetul devenea statuar, etc. 

In anul următor, în vederea cererei Soci tăţii de a. fi r o
cuno cută de Persoană Morală şi Juridică, s'a început o nouă 
r evizuire a Statutelor de către D-l il. Gafencu, Preşedinte le 
Societăţii, şi s'a votat, după mai multe di scuţiuni şi şedinţe , ac
tualele Statute, la 14 Noemvrie 1892, caro nu s 'au mai modificat 
de cât în 15 Aprilie 1902, când s'a r edus taxa de înscriere la 
15 lei şi cotizaţia lunară la 3 lei, pentru membrii din Bucureşti 
şi 2,50 pentru cei din provincie. 

La 30 Noemvrie 1903, Comitetul a aprobat r egulamentul 
elaborat de D-l N. Gallea pentru ţinerea r egistrelor de compta
bilitate ale Societătii. 

Este aci locul' să mai mentionăm că în acesti 25 ani s'au 
mai făcut şi alte propuneri, care însă sau nu s'au aprobat, sau 
nu au fost mijloace ca să se r ealizeze. S'a propu s, de exemplu, 
contopirea Societăţii noastre cu altele ; s'a propus crearea de 
sucursale în principalele oraşe unde se g·ăsesc mai mulţi m em
bri ; înfiinţarea unui club pe lângă Societate ; s'a propus îm
părţirea pe secţiuni de anumite specialităţi ; s'a propus scutirea 
de cotizaţiuni a membrilor care împlinesc o anumită vechime 
în Societate, etc., etc. 

Desvoltarea Societătii. , 

După cum am spus, Societatea a început în 7 Decemvrie 
1881 cu 52 membri fondatori. Numărul membrilor noi admişi 
a crescut foarte încet. Astfel la prima Adunare generală din 
1882, anume la 28 Ianuarie, nu s'au mai înscris de cât 3 mem-
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bri noi şi anume D-nii . Gallea, Fl. Pomponiu şi lonescii
Gam'l/l1ia, · şi apoi tocmai la sfârşitul anului s'au mai admis 23· 
mern bri noi societari, printre care şi D-nii Al, Cottescu, M. R6rn
niceanii, E. Radu, Se. Otolescii etc. şi 3 membri asociaţi. 

Pe lângă cauza care am indicat'o deja, provocată de rigu
rozitatea statutelor pentru condiţiunile de admisiune, au mai 
fo t şi altele care au făcut ca Societatea să meargă greu, şi 
pe care D-l C. Olănescu, Preşedintele nostru de onoare, a bine 
voit să mi le comunice. Mai întâiu o parte din inginerii şi ar
hitecţii din ţară se considerau încă ca făcând parte 'din vechea 
'ocietate de ingineri şi arhitecţi, în care aveau avantagiul de 

a nu plăti cotizaţii şi nici una din obligaţiunile ce li se cereau 
la noi. Pc de altă parte, nereu.,ita acelei Societăţi aruncase ne
încrederea la mulţi şi în nereuşita Societăţii Politecnice. In fine 
multiplele ocupaţiuni ale inginerilor îi făcură să uite şi de So
cietate, şi rle îndatoriril e către ea. Numai după desfiinţarea ve
chii Societăţi s'a început ă e mărească mai repede numărul mem
hrilor Societăţii noastr . Societatea mergea greu, căci foarte 
puţini consimţeau ă'şi achite cotizaţiile, fie din obiceiul luat 
deja din ·oci etăţile de fiinţate, fie din neîncredere, fi e din ne
glij e nţă. Comitetul a făcut atunci un act de energie şi a elimi
nat pe toţi cei ce nu'şi achitau cotizaţiunile. Prin aceasta, de 
la cei rămaşi a început să se adune puţine fonduri, care au 
permi ă . c ia cu chirie un local, compus dintr'o cameră, şi să 
se angaj eze un servitor. Ca mobilier nu era de cât un dulap 
~i o masă oferite de D-l C. Olânescu ; scaunele pentru întru
niri so închiriau. Au venit apoi câteva donaţiuni, în urma exem
plului dat de Pcinait Donici, care a dăruit Societăţii 1000 lei, 
şi care a fost urmat apoi de alţii. Prin stăruinţele şefilor de 
t'lerv iciu din Minister şi Căile Ferate s'au început să se înscrie 
mai nrnlţi în Societate, să se facă conferinţe, iar cu începere 
din 1885 să se înceapă publicarea Buletinului. La începutul ace
l ni an Societatea avea 135 membri. 

Ace~t număr s'a menţinut cam acelaşi, prin noi înscrieri, 
demisiuni ş i radieri până la 1887, în care an s'a sporit de odată 
cu 70 membri. De aci înainte numărul a crescut continuu, ajun
gând la 314 în Ianuarie 1894. In acest an, după insistenţele 
puse de D-l Anghel Saligny, preşedintele Societăţ.ii, s'au admis 
86 membri noi, trecând în total cu modul acesta peste 400 
membri. De aci înainte numărul membrilor s'a sporit foarte 
încet până la 1898 când a atins maximul de 417. După aceasta 
numărul s'a micşorat din cauza dimisiunilor provocate de criză 
şi a radierilor provocate din neplata de cotizaţiuni pe intervale 
mari. Prin scutiri de plată, prin reducerea datoriilor din coti
zaţiuni întârziate, prin scăderea cotizaţiunilor statuare, s'a putut 
face ca numărul membrilor să oscileze cam în jurul lui 400, 
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când subt când peste, până azi când ocietatea arc -!18 membri 
activi; 2 preşedinţi de onoare şi un membru d onoar al Comi
tetului. 

O Societate nu este însă mar şi puternică numai prin numll 
rul membrilor ei, ci i prin valoarea acelora care o ompun prin 
rolul pe care l'au jucat ctit mai mulţi dintr in şii în d ~vo l ta.rea 
şi prosperitat a ţării , san prin progro ele pe care Ic-au impr.imat 
ştiinţii pure sau aplicato în specialitatea lor. Din acr st pnn ·t 
de vedere, Societatea noastră ocupă un loc de fruntr prin tro 
societăţile similare din ţară . An fo st guvern în car trei din 
ministri erau dintre membrii activi al ' ocietăti i noa trc. rro t i 

. MiniŞtrii de Lucrări Publice Ingineri toţ i Secrctai·ii grn rali , apoi 
toţi Directorii generali ai Căilor F rate Române de la 1881 în
coace, toţi Preşedinţii onsiliului Tccnic Superior, toţi oameni i 
de ştiinţă care au fost Primari ai apitalei, Directori O"enrrali 
ai Poştelor şi Telegrafelor, sau ai Regiei Monopolurilor tatului, 
au fost dintre membrii Societăţii Politecnice; mai toţi şefii d 
Servicii de la Căile Ferate, de la Mini ' terul do Lucrriri Publicr 
şi dintre cei de la Ministerul de Domenii , etc., au fost asemenea, 
sau sunt, dintre membrii Societăţii Politecnice. Din Socie ate au 
făcut şi fac şi azi parte, toţi in g·inerii care au proectat ş i exe
cutat cele mai importan te lucrări din ţară, marii antrepr nori 
de lucrări si Directorii marilor stabilimente indu triale din tară. 
Dintr'însa au făcut ş i fac parte profesori şi decani ai Facultăţii 
de Ştiinţe din Bucureşti ş i Iaşi , profesori ai ~coalelor de Poduri 
şi Şosele , Şcoalelor superioare Militare, Şcoale lor de Meserii, 
Agricultură, etc. In fin e dintr'însa au făcut şi fac încă parte 
ofiţeri superiori care s'au distins în Războiul Independenţei, sau 
în organizarea şi administrarea armatei şi oameni care s'au o
cupat cu ştiinţa pură şi aplicată. 

Când prin o Societate a trecut o asemenea pleiadă de 
oameni; şi când încă mulţi din ei se găsesc într'însa, ea poate 
privi cu mândrie viitorul şi poate merge înainte cu paşi siguri 
pentru a'şi complecta şi continua opera, pentru a realiza spe
ranţele ce s'au pus şi se vor pune într'însa, sau pe care timpul 
şi împrejurările le vor scoate la iveală. 

- Buna stare financiară a unei Societăti este o conditiune 
indispensabilă pentru ca ea să'şi poată realiz~ cât mai repede şi 
mai complect scopurile sale. Din acest punct de veder e, toate 
Comitetele Societăţii Politecnice, în cei 25 ani, au avut ca 
primă preocupare aranjarea cheltuelilor în raport cu venitu
rile şi crearea unui fond social din excedentele anuale. Am 
spus deja că la început starea financiară a Societătii mergea 
greu, însă graţie donaţiunilor făcute de mulţi din ~embri ea 
a putut străbate acele timpuri grele. Din Buletinurile publi
cate de la 1884 încoace, se vede că cheltuelile au fost tot-
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deauna inferioare veniturilor, afară de anii 1885, 1889, 1890· 
şi 1900. 

Veniturile Societăţii au suferit oscilaţiuni foarte mari, şi 
numai graţie, pe de o parte unei bune administraţiuni s'a putut 
prevenl rezultate rele în privinţa g·estiunii financiare a Socie
tăţii, iar pe de alta devotamentului pus de muţţi membrii ai 
Societătii. Au fo st ani când cheltuelile absolut necesare nu se 
puteau 'acoperi cu veniturile obţinute, şi atunci membri de ai 
Comitetului, pentru a nu se aduce atingerea fondului social, au 
debur at de la dânşii sumele necesare, până ce mai târziu, 'şi 
le-au putut reîntoarce din veniturile obţinute. Astfel în primul 
an acest lucru a fost făcut de O. C. Popescu, care a încetat 
din viaţă în anul 1906 ş i căruia, de şi nu mai era membru al So
cietăţii, Comitetul i'a depus o coroană la înmormântare. 

In anul 1885 veniturile au atins cifra de 8303 lei, iar de 
aci înainte au scă.zut până la 6300 în 1887. In 1888 veniturile 
au avut o creştere bruscă, atingând cifra de 15846 lei, sumă care 
nu s'a mai realizat până în 1892, când s'a încasat 22725 lei. 
Ele au mai crescut pâ.nă la 1895; au scăzut în 1896 şi de aci 
au crescut până în 1898, când au atins maximul lor de 27010 lei. 

Criza, care a început să bântue ţara de atunci în coace, a 
făcut ca venituri le ă scază foarte mult, până supt jumătatea 
acestor cifre, şi anume la 13610 lei în 1903. De atunci încoace s'a 
produs o ameliorare în încasarea veniturilor, s'au adăogat la 
ele dobânzile fondului Yorceanu, veniturile din anunciuri, sub
venţiunea Buletinului oficial, aşa că anul acesta s'a încasat 
urna de 23919,44 lei. Este de observat însă că suntem încă de

parte de situaţiunea la care ajunsese Societatea în 1898, dacă 
ţinem scamă că atunci nu aveam veniturile actuale din fondul 
social. 

Cheltuelile de asemenea au oscilat foarte mult, atingând 
maximul de 24149,65 lei în 1893 şi un minimum de 11592 lei în 
1904, câncl nu au apărut de cât 3 numere din Buletin, cu totul, 
reduse. 

Tabloul aci alăturat arată de altfel veniturile şi cheltue
lile şi fondul social al Societăţii în diferiţii ani, afară de 1882 
1883 şi 1894 pentru care nu s'au găsjt datele necesare. 
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TABLOU 
de veniturile si cheltuelile Societătii politecnice, precum si 

de sumele puse la to'ndul social ' 

ANUL I 

1882 
1883 
188+ 
1885 
18 6 
1887 
1888 
1889 
1890 
1891 
1892 
1893 
1894 
1895 
1896 
1897 
1898 
1899 
1900 
1901 
1902 

VENIT RI 

Nu s'a găsit 
Nu s'a gă it 

5 742.60 
8 303.00 
7 093.50 
6 300.30 

15 846.-
13 770.00 
14122.00 
15 020.00 
22 720.00 
25 520.00 

Nu s 'a publicat 
25 745.00 
20 ~55.00 
24 473.70 
27 010.00 
25 736.00 
1f\ 723.00 
13 695.50 
i3 648.~5 

HELTUELI 

darea d seamă 
darea de eamă 

5 66 .85 
t\ 475.-lf> 
7 079.73 
6 2 35 

11 Ul8.67 
lJ t36. 
15 860.02 
14 995.14 
16 242.28 
24 149.65 

darea de seamă 
23 341.39 
20 673.10 
22 794.46 
23 493.66 
21 670.43 
20 70-i.33 
13 103.44 
11946.76 

FOND L JAL (ef cte) 

Donaţ. iun ea 
Y or ceanu: IGac-

000.-
500.-

O.
O.-

500. --
500.-
500. --
500. -

1 975 .-
7 650. --

13 000.-
17000.-
17000-
20000.-
23 OOO. -
2~000.-
23 000. -
23 OOO.-

1903 13 610.00 13 002 68 ţiuni a le Bllncci 
c · Naţional e şi 9 

scri suri urban e 
2

• OOO 
f>0/0 a 5000 Ici. O ,-

1904 15 772.75 11 592.59 1 " 26 000.-
1905 21 71 3.60 16 945.81 n 32 000.-
1906 23 91 !H4 21 965.26 „ J8 OOO. -

Prin Statutele de înfiinţarea Societăţii se prevedea crearea 
unui fond social. Până in 1885 nu s'a putut aduna de cftt 500 
lei din sumele destinate acelui fond . Efectul în care era plasat 
acel fond eşind la sorţi în 1886, banii luaţi pe el )'au între
buinţat in cheltueli curente. Numai în l 888 s'a putut reda aceşti 
bani fondului social, care a rămas tot atâta până în 1892: adică 
în timp de 11 ani Societatea nu a putut strâng·e mai mult de 
500 lei! Fondul s'a urcat ]a 1975 lei în 1892; a ajuns la 13000 
în 1895 şi la 23000 lei în 1899. Cu începerea crizei nu s'a mai putut 
adăoga nimic la fondul social timp de 4 ani. In 1903 s'a adăo
gat 2000 lei, în 1904 o mie lei, în 1905 şease mii lei şi în 1906 
încă şase mii lei, ajungând azi la 38000 lei. In 1903 fondul so
cial s'a sporit cu donaţiunea Yorceanu, consistând în 16 acţiuni 
al~ Băncii Naţionale şi 9 Scrisuri Urbane 5°/0 de5 OOO lei, aşa că 
azi fondul social total e de aproape 140000 lei. 
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Treptat cu dezvoltarea Societăţii şi cu înmulţirea mem
brilor ei, s'a sporit şi numărul celor de aceiaşi specialitate.·Din 
această cauză, din Societatea noastră, au plecat în diferite rân
duri mai mulţi membri spre a forma societăţi noi ştiinţifice, 
sau tecnice speciale, sau pentru a scoate anume reviste. Astfel 
succesiv, arhitecţii au înfiinţat o societate a lor, care mai pe 
urmă s'a descompu , în două. In 1890, mai mulţi membri care 
se ocupau cu Ştiinţe le fizico-chimice, ca D-l Dr. C. Istrati şi Alf. 
O. Saligny, au înfiinţat societatea de ştiinţe fizico-chimi ce, dovr
nită mai târziu Societatea ele Sti-inte si din care a esit si Aso
ciat-lunea Ro111â nll pentru Inai;itar~a si Râspândi'l!ect 'stiintelor; 
matematicianii , în frunte cu C. GogÎ1., au înfiinţat societatea 
Amicii Ş'tiinţelor Natenwtice, contopită mai târziu cu Societatea 
de Ştiinţe; al\i membri au înfiinţat în 1895 revista Gazeta Ma
tem aticâ ; inginerii de mine, ca D-nii C. I. Brăt'ianii şi C. Ali
mănişteanu., au înfiinţat Societatea Inginerilor de Mine; apoi 
antreprenorii o Societate a lor; Petroliştii alta, acum de cur:lnd, 
după cum rezultă din o dimisiune recentă al unui membru al ei, 
care nu a mai voit să rămâie si ca membru al Societăte i noastre. 

Mai la toate aco ·te Societăţi, fondatorii şi primii conducă
tori ai lor au fo:::;t dintre membrii Sociotătii Politecnice. E de 
menţionat însă, că unii din ei de şi au priinit a face parte din 
Societăţi noi, nu au părăsit pe a noastră. 

Faptul că din timp în timp din Societate au plecat unii 
membri, spre a forma alte Soci etăţi , nu trebue considerat ca o 
desmembrare, după cum cred unii, ci ca o probă de vitalitate. 
pecialiştii văzând că Societatea Politecnică progresează au 

căpătat încrederea că vor putea dura şi societăţile speciale 
înfiinţate de ei. Noile Societăţi nu sunt de cât fii, mai mult sau 
mai puţin harnici , ai unui părinte viguros. 

Conducerea Societătii. 
I 

Conducerea şi administraţia Societăţii a fost încredinţată, 
dela început, unui Comitet de 21 membri, din care 7 formau 
biuroul şi anume : 1 Preşedinte; 2 Vice-Preşedinţi; 1 Casier şi 
3 Secretari. Biuroul aduce la îndeplinire decisiunile Comitetului 
şi ale Adunărilor Generale, şi preg·ăteşte lucrările lor. 

Preşedinţii se alegeau la încep ut de Adunarea generală, 
ca şi tot Biuroul. Nu se putea aleg·e acelaşi Preşedinte doi ani 
consecutivi. Dela 1888 încoace ei se aleg de Comitet, dintre 
membrii acestuia. 

Iată lista Preşedinţilor, pe care i-a avut Societatea, până. 
în prezent. 

1) Generalu,l N. Dabija, care, în calitate de Ministru al Lu
crărilor Publice, a prezidat la 18 Octomvrie 1881 prima întru-
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nire dela Focşani, în care 'a deci înfiinţarea ~ oci e tăţii. El a 
dat Societăţii tot prijinul ău şi a stăruit de a fost recunoscută 
ca Instituţiune de Utilitate Publică, la o lună după . înfiinţare . 
A. încetat din viaţă în 1884. 

2) Generalul S t. Fă.lcoianu, care în zil l 
cemvrie 1881 a pr zidat Adunările G neral - p ntru votarea 
Statutelor ş i care a fo t Proşedint al Comitetului provizoriu 
pentru elaborarea Statutelor. ln ·alit ate d Director g neral al 
ăilor Ferate, a pus Soci tăţii ăli la di poziţiune pentru întru

nirile Comitetului , i a Adunăril or Generale. El a tăruit apoi ca 
mulţi ingineri ai acelei .A.dministraţ.iuni să e în crio in Socie
tate. Drept recunoştinţă Adunarea Gen rală l'a proclamat Pre
şedinte de onoare al Soci tăţ. ii. A încetat din via.lă în 1905. 

· 3 ) Inspectorul General Dimitrie F'rwnzâ,, Pr edint le 'o-
cietăţii în anul 1882, ş i primul Pro dinte ·tatuar. A condu 
Societatea în anul cel mai greu al exist nţii al , a făcu t Re
gulamentul de aplicarea statu telor . Supt dân:sul ocietatea a 
fost însărcinată cu tudiul cadastrului ţăr ii, cu mai multo lucrăr i, 
avize şi expertize de Primăria Capitalei , i part iculari. La sfâr
şitul anului a fost pr oclamat Preşedinte de onoare. A murit în 
anul 1903. 

4), 5) Nu am putut stabili în mod sig·ur cin a prezidat 
Societatea în anii 1883 ~ i 1884; criptele lipsesc, inforrnaţiunile 
adunate sunt contradictorii. Bănuesc însă că în unul din aceşti 
ani să fi fo st Preşedinte G. L Du.ca, do oarece pe pr imul Buletin 
din 1885, dânsul se găseşte trecut ca Preşedinte de onoare, ş i 
cum Statutele vechi opreau ca aceiaşi persoană 8ă fie Preşedinte 
doi ani dearândul, se luase obiceiul ca cei ce împliniau un an de 
pre~edenţie să fie proclamaţi Preşedinţi de onoare. G. I. Duca, de
misionând mai târziu din Societate, a perdut calitatea de Pre
şedinte de onoare. 

6) D-l O. Olănescu, a fost Preşedinte în 1885, după ce fu
sese Vice-Preşedinte în anii precedenţi. A luat o parte foarte 
activă la facerea Statutelor ~i Regulamentului Societăţii, la care 
a fost raportor. Supt D-sa s'a început publicarea Buletinului 
Societăţii Politecnice. La sfârşitul anului a fost proclamat Pre
şedinte de onoare al Societătii. 

7) D-l I G. Cantacuzino a fost Preşedinte al Societăţii în 
1886, 1888 şi 1889. După primul an a fost proclamat Preşedinte 
de onoare, însă a refuzat aceasta, fiind de părere că acest titlu 
trebueşte dat în cazuri cu totul exceptionale, iar nu fie-cărui 
fost Preşedinte al Societăţii~ D-sa a mo'dificat Statutele, făcând 
mai accesibilă intrarea în Societate, punând pe un picior de 
egalitate pe toţi membrii şi interesând la lucrările ei şi pe cei 
ce nu locuiau în Bucureşti. La revenirea D-sale în 1888, găsise 
Societatea foarte desmembrată, din cauza multor demisiuni, aşa 
că ajunsese aproape de desfiinţare. Cu concursul lui G. G. Can-

4 
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tacuzino el reuşi să împace lucrurile şi să dea un nou avânt 
Societătii. 

8)' Pentru anul 1887 fusese ales Preşedinte Spiridon Yor
ceanu , care însă nu a voit să primească cu nici un chip această 
însărcinare. Societatea a fost condusă în acel an de Vice-Pre
şedintel e ei G. Dwrnitrescu Tassian. Spiridon Yorceanu a murit 
în 1903, lăsând , după cum am spu..., , o importantă donaţiune 
ocietăţii, ca semn de dr agoste şi afecţiune pentru Corpul tec..; 

ni c, la ridicarea căruia şi-a consacrat toată viaţa sa. 
9) G. I. Dnca a fost pre~edinte în 1890, după ce r evine din 

nou în Societate. Supt dânsul s'a început să se facă excursiuni 
importante ş i să se dea primele banchete anuaţe. Buletinului 
Societăţ.ii i s'a dat supt dânsul o deosebită atenţiune. G. Duca 
a murit în 1899. 

10) Se. Vârnav a fo st preşedinte în 1891, în urma refu
zului lui G. I. Du.ca. de a primi să continue a fi preşedinte. D-sa 
a început o nou ă modificare a Statutelor şi a organizat prima 
excursiune pentru vizit area de lucrări streine, anum e la Por
til e de fer. 
· 11) D-l Al. Gafencu,, a fost preşedinte în două rânduri : 
în anii 1892 şi 18::13 şi apoi în o parte a anului 1900, în anul 
1901 ş i o parte din anul 1902, când plecând din ţară a fost 
ales ca membru de onoare al Comitetului, cu dreptul de a 
a ista ori când la Şedinţel e Comitetului spre a'l povăţui şi lu
mina în di cuţiunile sale. Graţie împr jurărilor, tactului său, 
şi n emărginitului său dor pentru binele şi prosperitatea Socie
tăţii, upt D-sa 'au petrecut unele din cele mai mari acte ale 
Societăţii Politecnice. · Supt D-sa s'a recunoscut Societatea de 
Persoană morală şi juridică; s'a exprimat dezideratele Societăţii 
Jaîn tocmirea legei Corpului Tecnic ; s'a elaborat un proect de lege 
pentru apărarea titlului de inginer ş i arhitect, pe care D-sa 
l'a prezentat D-lor Mini ştri I Grădi~teanu şi 1. 1. O. Brătianu ; s'a 
intervenit: la Ministerele de Interne şi Lu crări Publice, contra 
concesiunilor ce comunele voiau să dea la străini, precum şi 
contra angajării lor irnntru proectarea şi executarea lucrărilor 
publice ; s'a făcut Memoriul ele 130 pagini prin care Societatea 
răspundea acuzutiunilor aduse corpului tecnic al Statului ; s'a 
intervenit pent ru scoaterea Inginerilor din legea meseriilor, etc. 
D-sa a condus apoi cu multă inimă şi cu multă pricepere Societa
tea în anii în care s'a făcut licenţiarea inginerilor din serviciile 
t>tatului, intervenind personal ·Si oficial pentru cazarea lor, pre
cum şi în anii de criză pentru' ţară · şi Societate, r educând co
tizaţiil e şi t axele de înscriere, precum şi scutirea de plata lor 
pent ru cei lip iţi de funcţ.iuni sau lucrări. 

După plecarea D-lui Al. Gafencu din ţară, Societatea a ră
mas fără preşedinte, D-l M. M. Râmniceanii care fusese ales 
preşedinte nevoind să primească această îndatorire. Societatea 
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a fost condusă atunci de vice-preşedintele său D-l Em. Ba,
laban. 

12) D-l Anghel Saligny, a fost pre~ dinte în anii 1894, 1895 
şi 1896. Graţie stăruin ţelor dep use de D- a numărul rn mbrilor 
Societătii Politecn ice s'a sporit foarte mult. Mai tot mobili erul 
ce pose'dă acum Societatea a fost făcut ·upt D- a, graţie unor 
donaţiuni importante do pe te 11000 lei făcute după in iston
ţile sale. Supt D-sa s'a făcut conferinţe inter ante, la carr au 
participat ş i miniştrii d Lucrări Publice, au Domenii, i 'a 
dat o deosebită atenţitrn Buletinului, publicând u- ~e lucrări exe
cutate în tară. 

rn) n'-1 E. Radu, a fost pr şedinto în anii 1897 189 şi 
în anii l903 şi 1904. D- a a dat o doo bită at · nţiun chestiunii 
localului propriu al oei tăţ.ii, obţinând un loc do la Primăria 
Capitalei, pentru care a ş i elaborat un pro ct. Faptul că prin 
acel loc trece un canal, ş i faptul că dobânzile capitalului socia l 
erau indispensabile pentru bnnul mers al ::::>oci etăţii în urma 
anilor de criză, a făcut ca acest proect să nu poată execu ta, 
Comitetul amânând rezolvarea acestei chc tiuni. 

14) D-l P. Ţerrit,.Şanii, Pre edinto în anul 1899 şi o parte 
din 1900. Supt D-sa Societatea a făcut oxcursiunea la Con tan
tinopol. 

15) D-l Al. CottescH, Preşedinte în anii 1905 ş i 1906. D-sa 
a ştiut . să dea o nouă im pulsiune Societăţii prin p ublicaţiun ca 
regulată şi pe baze solide a Buletinului, făcându-l să apară de 
două. ori pe lună: odată cu partea tecnică şi altă dată cu par
tea ofic ial ă . Supt D-sa s'a reluat de Societate cu mai multă 
energie chestiunea angaj tirii străinilor pentru lucrările publice 
ale Comunelor. S'a făcut apoi imporţanta excursiune în Bulg·a
ria ş i s'a primit pentru prima oară vizita unei Societăţi similare 
străin e, primire caro graţ.ie stăruinţelor D-sale, a întrecut toate 
aşteptările. Opera D-sale do altfel nu est e terminată. Am con
viQgerea că Şecretarul care pe te 25 ani va face istoricul s fâr
tului de veac în care am intrat, va avea să treacă la activul 
D-lui Cottescii fapte cu mult mai mari, şi _rezultate cu mult mai 
strălucitoare, ca cele ce le-am semnalat aci pe scurt. 

. . 16) Este aci locul să menţionăm că la Banchetul Societăţii 
dm 1902, în urma entusiastului di scurs ţinut de D-l D. Sturdza, 
Preşedintele Consiliului de Miniştri, prin care a arătat meritele 
Co.rpului tecnic şi fo loasele co el a adus ţăr i i, membrii prezenţi , 
în vederea soli citudinii ce D-sa a avut totdeauna pentru ingi
nerii români, l'au proclamat Preşedinte de onoare, proclamare 
care ,apoi a fost întărită conform Statutelor de Comitet si 
de Adunarea generală. ' 

Vice-preşedinţi ai Societăţii, în afară de . cei ce au fo st mai 
târzil\ Preşedinţi, au fost: 5 ani D-nii: V 1. O. Brăi-ianu şi O. Guran: 
4 ani D-nii: E. Balaban, Gr. Casi'rnir, Sp. Haret şi JJ_I[. Rom-

https://biblioteca-digitala.ro



- 52 -

·niceanu: 3 ani D-l N. N. Iierjeu; 2 ani D-nii St. Hepites şi D. 
r arca şi repauzatul C. Sturdza, fost director al Şcoalei de Po- · 
duri şi Şosele; 1 an D-nii 1. IC. Brătianu, E. JJ1iclescu, S e. Otiilescu, 
D. Tassian şi foştii Inspectori g·enerali P. Ene, D. Ma.novici, 
C. Popescu. 

Casieri ai Societăţii până în prezent au fost: Decanul lor 
D-ul N. Gallea, casier timp de 10 ani, din 1897 până în pre:
zent; D-l C. Guran (5 ani); D-l Se. Ottolescu (3 ani) ; D-l O. 
Bottea (2 ani); D-ni E. Miclescu, N. Cuţarida, D. Yarca şi P. 
Peretz câte un an, iar D-l D. Matak şi C. Popescu mai puţin 
de un an, în primul an al Societăţii. 

ecretarii care au îndeplinit această funcţiune pentru mai 
mult de 3 ani, t imp pentru care au fost aleşi odată în Comitet, 
sw1t: I Ionescu. (7 ani); C. Răileani1, (6 ani); G. Caracostea (5 
ani) J. Pu~cariu şi 1'. Papadopol ( 4 ani). 

In această enumerare nu se co prind Biurourile din 1883 · 
şi 1884 pentru care nu se găsesc acte, şi nu s'a putut avea 
informaţiuni certe. 

Tabloul următor indi că care sunt persoanele care au fost 
alese în Comitetul Societetii Politecnice si câti ani au făcut 
parte din Comitet , aranjate ' în ordinea descrescândă a numă
rului de ani, lăsând la o parte Comitetul provizoriu din 1881 
pentru elaborarea Statutelor. Acest tablou s'a r econstituit pen
tr·u pr imii ani după condica de expediţie, iar în urmă după · 
publicaţiunile din Buletin. Se vede din el că prin Comitet au · 
t r ecut până acum 114 persoane. ' 

Lista membrilor Comitetului in primii 25 ani 

Anghel Saligny . . 21 ani 
.!.11. .M. Romniceanu 19 » 
1. G. Cantacuzino . 15 » 
S e. Ottolescu . . 14 » 
E. Radii. . 13 » 
G. 1. Duca f- . . 12 » 
N. JV. Herj eu . . 12 » 
D. Jl fatak 12 » 
E. lJataban 11 » 
G. Gu.ran . 11 » 
E. ~Miclescu. 11 » 
Al. Oottescu . 10 » 
Al. Gafencu . 1 O » 
N . Galtea . . 10 » 
Alfons O. Saligny f. 10 » 
V. I C. Brătianu . 9 » 
G. Caracostea. 9 » 

N. Cucu . . 
Sp. Haret. 
O. JJ1.-ironescu. 
D. Yarca 
Gr. · Casim'ir 
1. Ionescu 
Al. Procaf. 
Y. Papadopol. 
A. Ioachimescu . 
Dr. C. Istrati. 
P. Peretz . 
Al. Per ieţeanii 
J. Puscariu . 
O. Rdileanu 
H O. Schlawe 
Gr. Stratilescu 
G. Cantacuzino f 

9 ani 
9 » 
8 » 
8 . ~ 
7 » 
7 » 

7 »· 
7 » 
6 » 
6 » 
6 > 
6 > 
6 )) 
6 » 
6 "» 

6 » 
5 » . 
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.N. Cuţarida i5 ani D. Tacu. 3 (( Jl i 
Gol. Grăm,ăt-icesc·u f 5 » V. rsemiu 3 )) 

O. Mănescu 5 » P. Zahariade. .1 » 

1. Mincu. 5 » G. issan •) 
)) 

P. Terriiseanu 5 » Dr. B ernath 2 )) 

Se. ' ' V. 'risfescu ') Vârnav 5 )) )) 

.N. Zahar iad 5 )) '1'. Dragu, :J )) 

A. Beles. 4 )) P. Ene t. •) 
)) 

' I. B. Cantacuzino 4 » O. Galerhi . 2 )) 

s. Carcalechi . 4 » Col. Gheorgh-iu :! )) 

Gr. Cerkez . 4 » R. ]lanega ;! » 
.N. Cerkez 4 » ]f. Paci111rea . 2 )) 

St. Hepites. 4 » Ft. Pomponiii 2 » 

I. Lupulescu . 4 » D. Steopoe 2 » 
Dobre N iciilae f . 4 » G. DwnitresciiTasianu. 2 » 
C. Olănescu 4 » Al. Antoniu _1 an 
O. Popescu t . 4 » I. Baiulescu, 1 > 
V. Voiculescu. 4 » E. B eler . J )) 

.N. Zane. 4 )) ]{. Capuţineanu . 1 „ 
T. Botez. 3 » C. Chiru _1 » 
C. Bottea . 3 » Al. Cosnwvic'i. 1 )) 

I 1. C. Brătianu 3 )) Oăp. Gr. Crăinicean1,1, . 1 )) 

D. Cezianii f . 3 )) Căp. I. Cristescu 1 )) 

O. Coandă. 3 > 1. Dobrovici . 1 )) 

z. Cristodorescu. 3 „ D. Emmanuel . 1 )) 

C. Davidescu. 3 > D. Frunză . . 1 » 
Eni. Davidescu t. 3 » Căp. Gărdescii 1 » 

M. Gaicu 3 » Gottereaii 1 » 
St. Gheorgh'iii. 3 » Col. Lahovari. 1 > 
Se. Lahovari . 3 » D. ]faimarolu 1 > 
O. Lupu.f. 3 > D. Manovici f 1 » 
A. Mares 3 > N. JYiaxenţianul f 1 )) 

O. Negr,,;,zzi . 3 » Al. Orăscii. f. 1 » 
G. Panait. 3 )) V. Plesoianu . 1 )) 

Căp. Se. Panaîtescu 3 )) N. Şerbănescu f . 1 )) 

I. Pâslă. 3 )) I Socolescu 1 > 
D. Poenaru f . 3 „ J. Teiseanii 1 „ 

' ~I. Rădidescu 3 > I. Teodor 1 „ 
o. Sinescuf . 3 )) Sp. Y orceanu. f . 1 > 
O. Sturdzci f . 3 )) 

Lucrările Societătii. 
l 

De la înfiinţarea ei şi până azi, Societatea a studiat diferite 
chestiuni şi a făcut mai multe lucrări; mare parte dintr'ânsele 
nu .au putut fi duse până la sfârşit. V~iu menţiona aci pe cele 
mai însemnate din ele. 

https://biblioteca-digitala.ro



- 54-

Cadastrul. Jn'rndiat după declararea de utilitate publică a 
Societăţii, Ministrul Dabija a însărcinat'o cu studiarea condiţiu
nilor în care s'ar putea începe la noi facerea cadastrului, şi 
anume mai întâiu cu facerea unui program de lucrări. Adresa 
Ministrului se termina astfel: <Sigur, D-l Pr~edinte, că voi 
avea ocaziunea să niă f'eli cit de a fi însărcinat cii a.ceastă .. lu,
crare pe Societatea PolUecnică ~i că se va justifica plăcerea ce 
mi-a, cai.iza t constitnirea ei ; profit de oca.ziiine spre a vă asi
gura. de deosebita mea consideraţiune." 

Comitetul a desbătut această chestiune şi a ajuns apoi la 
concluziunea că, din cauză că timpul şi mijloacele Societăţii nu 
permit a se studia bine chestiunea în Societate, să se numească 
la Minister o Comisiune de ingineri , care să se ocupe numai 
de Cadastru. 

Avize. In primul an al Societăţii, Primăria Capitalei a în
sărcinat ocietatea ca să-şi dea avizul asupra proiectului de 
distribuirea apei în oraş; să se pronunţe asupra stării unor case 
pe străz ile pe care se făceau canale, etc. 

Mai în urmă s'a cerut Societăţii să-şi dea părerea as~pra 
unor in trumente noi inginereşti , de către inventatorii lor, isau 
de către autorităţile la care ele fu seseră prezentate, etc. 

Lucrări particulare. ocietatea a fost solicitată une ori 
de particulari pre a le face unele expertize tecnice, sau pen
tru a Ic verifica planuri, măsurători şi devize. S'a cerut a:poi 
Societăţii să facă anume proiecte de lucrări, însă de o mică 
iqiportanţă. 

Dicţionarul tecnic .. La 30 Noemvrie 1882, G. I Diica a pro
pus Comite ului ca Societatea să se ocupe cu facerea unui dic
ţionar tecnic, ~pre a se fixa o nomenclatură uniformă pentru 
termenii inginereşti şi industriali . şi s'a numit atunci 8 comisiuni, 
pe specialităţi. Această chestiune a fo st foarte mult de~1bătută 
în Societatea noastră, fără a se ajung·e la un rezultat~ S'a pro
pus diferite soluţiuni pentru a se aduce mai iute la îndeplinire; 
s'au imprimat foi cu cuvintele, după alfabet, în limba franceză 
şi s'au trimes la toţi membrii, spre a-şi da părerea asupra celui 
mai nimerit cuvânt; s'a revenit la ideia de a se lucra pe spe
.cialităţi, etc. S'a continuat astfel până în 1889 de când nu s'a 
mai vorbit de această chestiune. 

Tot în aceiaşi ordine de idei, s'a mai propus mai târziu 
de D-l M. Roniniceanii tipărirea unei Biblioteci tecnice în limba 
română, însă nici această propunere nu s'a realizat. 

In fine s'a vorbit de facerea unui calendar tecnic anual, 
insă fără rezultat. . 

Reorganizarea Corpului Tecnic. In anul 1891 D-l Titu 
Maiorescu, Ministrul de Lucrări Publice, a însărcinat Societatea 
cu elaborarea unui proiect de lege pentru reorganizarea · Cor
pului Tecnic al Statului. Societatea a făcut atunci un proect, 
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pe lângă unul elaborat de D-l C. (r nran. Cu venirea la Minis
terul de Lucrări Publice a D-lui C. Olânescu, ·'a făcut do către 
D-sa un nou proect de reorg~nizare po care l'a trimes „ i 'o
cietăţii, spre a'şi exprima d zideratel sal , d zid rat dC' care 
D-sa a şi ţinut seamă pe cât s'a putut. Actuala l g a Corpu
lui Tecnic conţin e multe din dezideratele xpri mato de Socie
tatea Politecnică. 

Garantarea titlului de bwiner. In anul 1900 o onrnmme 
compusă din d-nii D. _!1,Jct.taJ1:1 preşed in te, l. Ionescn, s cr<'iar şi 
E. Balaban, R . Baiiilescn şi ].,'. Oiiţarida membrii , a u Plahorat 
un proect de leg·e şi expunerea lui d motiv' pentru ga~·anta
rea titlului de inginer i arhiLl'ct, în sco pul de a :se îm1 iodica 
abuzurile ce so fac cu aceste ti tluri. Proectul a fost pr<'zPntat 
D-lor ministri I. Grădisteanu, s i I. I. O. BrrUi((,n:t .. Până azi in s· nu 
s'a putut Î'ace nimic În ac as t.ri privinţă. 

In anul 190 1, cu ocazia legoi Meseriilor, inginerii fiind tr -
cuţi şi ei printre me eriaşi, SociPta;tea a in t<'rvPnit pentnt a e 
şterge unele dis poziţiuni car<-' făcu eră ă se aplice in ginerilor 
principiile acelei legi, ceia co s'a şi obţinut. 

Atacurile aduse Corp11ltt i Tecnic. Societat,(•a a căutat tot
deauna să răspundă atacurilor nedrepte cc se aduceau Corpu
lui Tecnic de persoane nectmo~Tătoare induse în eroare, sau 
de persoaone rău voitoare lui. _-\ tfel incă din anul l 84 s'a 
adus în desbatere o asemenea che tiune, cu ocazia învinuiri lor 
aduse inginerilor în Cameră r rlativ, ln întârzierea constru cţiunii 
Docurilor şi Antrepositelor din Brăila şi Gal aţi. 

In anul 1900, cu ocaziunea crizei ce a bântuit ţara, mulţi 
oameni politici surprinş i de lip~a lor de prevedere şi de rezul
tatele la care dusese politica lor financiară, au început să acuze cu 
multă patim ă pe ingineri· că au ruinat ţara făcâ.nd lucrări in
utile, nerentabile şi luxoase. Societatea a numit atunci o co
misiune compusă din D-nii G. Cara.costea, M. Gaicu, L Ionescu. 
Al. Perieteanu, O. Răileanu si Gr. Stratilescii care să facă un 
răspuns ~ce lor critice. Comisiunea a făcut un Memoriu do 130 
pagini întitulat : Lucrările Publice şi lixploatarea căilor {erate. 
Răspuns adus criticelor inginerilor, care a trecut prin Comitet 
şi Adunarea generală. Prin aceasta s'a a.rătat marile pagube ce 
le-a adus tării Concesiunile făcute înainte de a se face linii si 
lucrări pri~ inginerii români; s'a arătat că inginerii nu pot fi 
răspunzători de nerentabilitatea liniilor, căci acele linii nu au 
fost propuse de dânşii, ci ei nu au făcut de cât să execute vo
turile Corpurilor legiuitoare şi ordinile ce li s'au dat, şi că în fine 
luxul la lucrările efectuate est e o parte cu totul neânsemnată 
pentru a se trece în comptul lui ruina ţării. 

In urma acelei campanii, a urmat, pe ziua de 1 Aprilie 
1900, licenţiarea unui mare număr de ingineri din serviciile 
Statului. Societatea a delegat atunci pe D-l Anghel Saligny, 
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spre a se duce să exprime ]f. S. Regelu-i situaţiunea ce se creiază 
Corpului Tecnic prin acele licenţieri, şi a intervenit pe la au
torităţile din ţară pentru cazarea celor licenţiaţi şi pentru în
sărcinarea lor cu lucrări de executat. 

Localul. Chestia localului propriu a preocupat foar t e mult 
Comitetele Societătii Politecnice. In anul J 881 Comitetul provi
zoriu ş i Adunările 'generale s'au ţinut în săli din Gara de Nord, 
puse la di poziţiune de Direcţiunea generală a Căilor Ferate. 
După constituirea Societăţii , Comitetul se întrunea la Şcoala 
dr Poduri şi Şosele, pe atunci în strada Ştfrbey-Vodă, unde G. L 
Duca le punea, la dispoziţiune o sală.. Adunarea generală din 
Ianuarie 1882 s'a ţinut la Primăria Capitalei, în sala Consiliului 
Comunal. S'a închiriat apoi o cameră mică, care nu am putut 
stabili, unde a fost; apoi mai multe camere la Hotelul Imperial, 
unde se plă.tea 3000 lei chir ie anuală. Găsindu-se că acest local 
nu <' destul de central, Societatea s'a mutat în 1884 în casele 
Torok din piaţa Teatrului, deasupra actualei Berării Cooperative 
und e a stat până la 1891. De aci a t recut în localul actual, unde 
a stat până în toamna anului 1901, dmd s'a mutat în strada 
Cţtmpineanu 17, de unde în toamna ~nului 1905 a revenit în::strada 
Epi.. copiei 2. 

Jncă din primii ani Societatea î~ i propusese ca imediat ce 
ituaţia financia,ră va deveni mai bună, să'şi facă un local pro

priu. In 1889 D-l M. Roniniceann cere a se lua din nou în exa
mina re acea ·tă chestiune, iar în 1890 D-l arhitect Mincu a fă
cut un proect a cărui executare cerea 70.000 lei. In vederea 
ace. tui proect, cu ocaziunea modificării statutelor în 1891, s'a 
introdus şi articol ul privitor la emiterea de obligaţiun i garan
tate prin local. 

ln 1895, D-l Anghel Saligny îş i propusese să emită obli
gaţiun i pentru a construi un local mare, pe locul unde e acum 
cafeneaua High-Lif e, în să numirea D-sale ca Director general 
al CăHor Ferate l'a împiedicat de a se ocupa de această chestiune. 

In timpul crizei din 1889 şi 1900, D-l Al. Gafencu, văzând 
scăderea mare de preţuri ce o luase clădirile din Bucureşti, a 
căutat să cumpere pentru Societate case pe calea Victoriei. 
Tratativele urmate cu Creditul Funciar Urban nu au dat însă 
rezultate acceptabile. . 

8'au reluat atunci demersurile pe lângă Primăria Capitalei, 
pentru a se ceda Societătii un loc pe care să'si facă localul 
său propriu. Acest rezultat nu a putut fi obţinut de cât fo 1903 
de către D-l E. Rad'u, când, cu bine-voitorul concurs al Prima
rului de atunci, D-l C. F . . Robescu, membru al Societăţii noas
tre, s'a putut obţine un loc pe Piaţa Roseti. S'a elaborat atunci 
un proiect de către D-l arhitect P. Antonescu, a cărui execu
tare reclama 150.000 lei. Societatea nedispunând de această 
sumă, Comitetul a amânat construirea localului ; mai ales că 
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veniturile capitalului ocial deveni eră indi ·pen abile bun1.1lui 
mers al Societăţii, în urma r educerii cotizaţiunilor. 

Este aci locul de a menţiona ă localul oei tăţii a fo t 
pus în 1897 Ja di poziţ.ia Del gaţ.ilor niunoi German a Căilor 
Ferate pentru şedinţel e lor, pr cum ş i unor ocietăţi din ţară 
pentru Adunările lor gen rale. 

Angajarea străinilor pentr11 proiectarea şi ep-t:ec11tarea lt1-
crărilor pttblice. Una din chestiunile mai important pe are a 
urmărit-o, şi va avea încă d urmărit Societatea, te a dării de 
conce iuni la streini şi a angajării străinilor pentru proiectar a 
şi ex cutarea lucrărilor publice. In anul 1901, cu ocaziunea di -
cuţiunii din Con iliul comunal al Capitalei în privinţa concesiu
nii gazului, Societatea Politecnică a intervenit la Minist rul d 
interne pPntru ca comunele să nu e mai adre ez la trăini 
pentru concesiuni şi lucrări de cât numai atunci când 'ar do
vedi că nu e pot face pr in Români sau ingin ri români. D-l O. 
Olănescu., pe atunci .Mini tru de in terne, a ş i dat o circulară în 
acest sens tuturor autoritătilor comunale. · 

In toamna aceluiaşi a~, cu ocaziunea angajării hidrologu
lui Lindley la Craiova pentru alimentarea ora ului cu apă, So
cietatea a trimes un protest, D-lor P. S. Aiirelian, Ministru de 
Interne ş i 1. 1. O. Brătianu, Ministru de Lucrări Publice. In anul 
1905 acelaşi hidrolog a fost angajat pentru canalizarea oraşului 
Ploeştl, după ce mai înainte fusese angajat: pentru alimentare; 
apoi de comuna Bucureşti , pe zece, ani pentru toate lucrările de 
edilitate publi că ş i chestiunile administrative şi financiare în 
legătură cu ele; de comuna Piteşti, iar acum de curând de co
muna Brăila pentru canalizare. 

Societatea a făcut, în Octomvrie 1905, un protest D-lui 1. Grct.
d~teanu„ Ministrul Lucrărilor Publice, propunând înfiinţarea 
unui Biurou de Edilitate Publică pentru studiarea chestiunilor 
de edilitate ale comunelor si executarea lucrărilor lor mai im
portante. Societatea a pub'licat în Buletin contractele jigni
toare pentru demnitatea ţării, încheiate de comunele Ploeşti şi 
~ucureşti cu acest hidrolog şi le-a adus la cunoştinţa publicului 
Şl a reprezentanţilor naţiunii. S'a publicat apoi şi s'a răspândit 
cu profuziune în ţară şi în streinătate, A visul dat de Consiliul 
Tecnic Superior proiectelor propuse de acest hidrolog pentru 
sporirea alimentării Capitalei, din care a rezultat că, în primul 
rând, el nu a fo st în stare să se ţină de angajamentul luat, 2) 
că nu a venit cu nici o ideie nouă care să nu fi fost propusă 
mai înainte şi 3) că prin lucrările propuse se pot periclita 
complect cele existente. Chestiunea rămâne încă deschisă. 

. Afară de aceste chestiuni mari, Societatea s'a mai ocupat 
Şl cu chestiuni mai mărunte, de o mai mică importanţă, pentru 
care nu este locul a le menţiona aci. 
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Trec acum a examina pe rând diferitele mijloace pe care
Societatea le întrebuinţează pentru a-şi atinge scopurile sale 
ştiinţifice şi de solidaritate, şi dezvoltarea pe care au luat-o ele 
în cei 25 ani trecuti dela înfiintarea ei. 

' ' 

Buletinul. 

Incă dela început, prin Statutele Societăţi i, Comitetul era 
dator să alcătuiască o dare de seamă despre lucrările Societă
ţii, despre comunicările ce i sunt făcute şi despre cele ce dân
sul ar crede nemerit să facă asupra unor chestiuni ştiinţifice 
sau industriale. Această dare de seamă trebuia să se publice 
periodic şi să se trimită fiecărui membru. Tot prin statute ori 
ce membru nou admis trebuia să prezinte un memoriu asupra 
unei cbe tiuni ştiinţifice, industriale sau asupra unei lucrări 
executate. Societetea nu răspundea de părerea membrilor săi 
exprimată în Buletinele salr . 

Prin Regulamentul de aplicare al Statutelor, Regulament 
ce e ş i azi în vigoare, întru câ.t dispoziţiunile lui nu sunt con
trarii statutelor actual e, Buletinul trebuie să coprindă: 

1) Prescurtări din discuţiunile urmate în Comitet, din care 
să se vază lămurit ideile emise, obiecţiunile şi opiniunile mem
brilor Comitetului Societătii. 

2) Un rezumat al chestiunilor celor mai importante din 
publicaţiunile ştiinţifice din celelalte ţări. 

3) Reprodu cerea, în prescurtare, a diferitelor lucrări tri
mise Societăţii , cât şi a raporturilor care i'au fost făcute; da
rea de seamă de pre cărţile sau lucrările primite la Biblioteca 
Societătii. 

Primul număr al fiecărui an va da lis ta membrilor So
cietătii. 

'rntinderea Buletinului tecnic să fie în raport cu starea fi
nanciară a Societătii. 

Fiecare memb'ru avea dreptul la un singur număr de Bu
letin; autorii articolelor publicate la 10 numere. 

Comitetul era apoi autorizat a publica broşuri speciale 
asupra unor anumite chestiuni şi să ajute pe membrii care din 
lipsă de mijloace nu ar putea da la lumină lucrările lor im
portante. 

Chestiunea Buletinului a fost una dintra cele mai des bătute 
de Comitetele şi Adunările Generale ale. Societăţii. S'au exa
minat numeroase propuneri fie pentru a-i mări resursele, fie 
pentru a face pe membri sau autorităţi a publica în el descrie
rea proectelor şi lucrărilor ce se fac în ţară, în scopul de a'l 
transforma în un Monitor tecnic al lucrărilor curente publice; 
fie pentru a'l face mai interesant şi mai răspândit şi printre 
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alte persoane de cât membrii Soci tăţil. Sa căutat să e plă
tească articolele orig·inale şi cele tradu e d membri, ă se dea 
premii, etc. S'au examinat şi s'a încer at diferit oluţiuni pen
tru organizarea Buletinului, angajândus unul au mai mulţi 
redactori, cu sau fără plată, făcându e Co mitet de Redacţiun , 
punânduse sub patronagiul altora, te. 

Sforţările care au fo st făcute de diferiţii Preşedinţi de o
mitetele Societăţii şi d r edactorii Buletinului spr a'i a icrura 
o apariţiune regulată, .,i a'l fac să · orespunză copului şi do
rinţelor membrilor Societătii , au fo t foarte mari. acrifici ile 
materiale de asemenea, căci Buletinul absoarbe mai mult do a 1/ 3 

parte din veniturile Societă.ţii. Ş i acest ea toate nu fără motive 
serioase, cum se crede de unii, căci Buletinul e ' t emnul ex-
terior de viaţă al Societăţii, este factorul prin car 'ocietatea 
vine în contact cu tara. El a fo t principalul motiv pe baza că
ruia 'a obţinut, cu unanimitate la Cameră, recunoaşterea Socie
tăţii ca Persoană Morală ş i Juridică. lată în adevăr o parte din 
raportul Comitetului del egaţilor r elativ la acea lege : 

„Pentru a ·lmplin·I partea, ştUn(. ificâ ci acestui program 
Societatea Politecnică a alcătuit o piiblicaţie care este 'În al 
9-lea an al existentei sale. In acest Buletin s.unt consemnate 
'între altele, toate l1~crările corpnlni no~tru ·ingineresc, ~i toate 
producţiiin·ile luniei noa,stre savante. Biiletinu.l pe lâ.ngă serviciile 
ce le adu,ce inginr:.rilor no~tri, este dar ~i nn dociiment de istorie 
preţios pentru ţara, întreagă, de oarece el singur a 1,irnuJ,rit z.;, 
cu zi 'desvoltarea ~tiinţifică, a României în acest deceniu. . 

Ou toate că aceastc/. pu,blicaţiiine impune sarcini grele; 
cu toate că ea absowrbe o mare parte din venitwrile sale ; cu 
toate că în fine majoritatea ·membrilor este recru.tată dintre ti
neri ingineri, pentru care participarea la această operă c'onsti
tue adevărate sacrificii, Societatea a. m ers progresând st' putem 
zice că ea este azi stăpână pe destinele sale" . ' 

Din cauza mijloacelor financiare restrânse de care a dis
pus Societatea la diferite epoce, din cauza marilor preocupări 
a~e inginerilor cu serviciile şi lucrările lor, şi din cauza puţi
mlor colaboratori ce a avut, Buletinul nu a putut apărea r egulat 
până acum, şi nici nu a putut conţine materia importantă şi 
bogată la care se spera în urma marilor si numeroaselor lu
crări executate la noi în tară în ultimii 25 'ani. 

Buletinul nu a început să apară de. cât în 1885, adică în 
al patrulea an de existenţă al Societăţii, când era preşedinte 
D-l O. Olănescu. In acel an au esit 6. numere. In anul următor 
nu s'a putut scoate de cât unul, 'iar în 1887 nici unul. Din 1888 
până în 1890 au eşit câte 6 numere, după care 8 numere în 
1891, câte 6 în 1892 şi 1893, câte 5 în 1894 si 1895. · Cu înce
pere din anul 1896, graţie stăruinţii şi rnun~ii depuse de re
gretatul nostrq. coleg Al. Pro.ca, Buletinul a încep ut pei~tru 
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prima oară să apară lunar până la începutul anului 1~02, cu o 
ingură întrerupere, în 1900, când în locul a 6 numere din Bule

tin s'a scos Memoriul făcut de Societate contra criticelor aduse 
inginerilor. 

De aci înainte, din cauza strâmtorării fiinanciare şi a lipsei 
de materie, nu s'a putut publica de cât 6 numere în 1902, 4 în 
1903 şi 3 în 1904. In anul 1905, prin desvoltarea pe care Comi
tetul a dat'o Buletinului, au putut apare 11 numere şi cu un 
:supliment cu Cong-resul clin Washington, şi 9 numere cu partea 
oficial ă, co prinzând legi, decrete, regulamente, decizii ministeriale, 
circulări , numiri de personal, etc., alo Ministerului de Lucrări 
Publice. ln anul 1906 au apărut 12 numere din Buletinul tecnic şi 
12 numere oficiale. 

In ultimii doi ani şi pânri în 1890, Buletinul a apărut în 
format mic ca cel de acum; pe când de la 1891 - 1904 incluziv 
a apărut în format mare. 

In anul 1892 D-l JJ{. Rom:nfreann a propus scoaterea unui 
Supliment al Buletinului cu anunciuri, rezumate, bibliografii, 
~umarnl e r evistelor t ecnice, etc. Acest s upliment a început să 
apară în Mai 1893, care în urmă eşia de 2 ori pe lună. Văzân
du-sP însă că veniturile lui nu acoperă cheltuelile, Suplimentul 
a încetat să apară din 1896. 

Print re redactorii care au dat o deosebită atenţiune şi au 
pus multă stăruinţă pentru apariţiunea Buletinului, menţio
năm pe D-nii J. Puficariu,, M. Roniniceanu, Gr. Casimir, 1. 
Papadopol, l. I. O. Brătianu, Al. Proca, 1'. OonstanUnescu, şi V. 
Cristescu. 

Materia publicată în Buletin este foarte variată. Pe lângă 
chestiuni privitoare la Societate ca dările de seamă ale Comi
tetului, ale Adunărilor general e, ale unor Comisiuni, ale excursiuni
lor sau banchetelor, s'au mai publicat ~i o mare parte din Con
ferinţele ţinute la Societate, Memorii sau Rapoarte oficiale către 
Ministerul lucrărilor Publice, sau Direcţiun ea Generală a Căilor 
Ferate, articole originale ştiinţifice sau de descrierea unor pro
iecte sau lucrări , traduceri, rezumate, bibliografii, sumarele re
vistelor, chestiuni economice şi juridice, necrolog·ii, etc. Enumă
rarea mai pe larg a articol6lor publicate în Buletinele apărute 
în ultimii 25 ani ar cere un spaţiu prea mare pentru acest 
istoric, şi de aceea am crezut mai nemerit să se facă o tablă 
de materii generală a tuturor materiilor publicate în Buletin, 
pe care, neavând timpul să o alcătuesc, colegul meu D-l N . L 
Georgescu, s'a angajat cu facerea ei,şi pe care după ce a termi
nat-o împreună cu o tablă a numelor autorilor, a pus-o la dis
poziţiunea Societăţii spre a fi publicată în Buletin sau broşură 
aparte, ca anexă a acestui istoric. *) 

Această tablă generală de mater~i o publicăm chiar la sfârşitul pre
zentului număr al Buletinului, pag. 69 şi următoarele. 

(N. R.) 
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Pe ' lângă Buletinul Societăţii, 'a mai imprimat ş i alte bre -
şuri la diferite epoce. Aş~ în 1~91. '~ p~1blic:t. o co l ~cţ.iun e d ~ 
legi, regulam ente, decrot , d cizm~1 ş1 ClI'C~la~ · 1 ale 1m1 .t ruh11 
de Lucrări public în schimbul unei !": Ubvenţnm1 acordatr. rn acest 
scop. S'au publicat apoi deziderate le oei tăţii în privinţa legii 
Corpului tecnic; Răspun ul la criticile aduso ingin rilor ; _Dări 
de eamă. S'au imprimat în mai multe r ânduri StatutrlP. ş 1 Re
gulamentele Societăţii ; Cataloa0 ·e le Bibliotecii, etc. 

Din articolele publicat în Buletin n'au imprimat un c ori 
de către autorii lor brosuri apartr alo acelor articole. ' . In ceieace priveşte im primatele şi c ircu l ăril o trim . e d<' 
SocietatC' membrilor si autoritrttilor nu 'au co n~<' rvat do cât 
puţine, şi numai în u:it imii 10 ani. 

In ceieace priveşte an unţurile, ele nu au avut o mare dez
voltare, din cauza neapariţii reg·ulate a Buletinului. Numai în 
timpul când apărea Supliment ul Buletinului de două ori po Iunft 
şi în ultimii doi ani, de când Bui tinul a început să iasă do dourt. 
ori pe lună, s'a putu t desvolta partea Buletinului cu anunţur i. 
Io schimbul unor mici subvenţ.iuni , s'au publicat i anunţuri 
ale Căilor Ferato, ale Ministerelor de Lucră.ri Publice, Instruc
ţiune publică şi Domenii. In fin e 'au publicat gratuit anunţuri 
ale unor instituţiuni ca Academia, au Societăţi ştiinţifico, şi 
care intere:au pe membrii Societăţii Politecnice. 

Aceasta este în linie generală activitatea pe car a des fă
şurat-o Societatea în publicarea Buletinelor a le. Ceieace s'a 
făcut nu este de sigur mult, însă numai cei ce au avut ocaziunea 
să vază cu câte sacrificii şi cu câtă stăruinţă se poate susţine şi 
întreţine la noi o asemenea revistă îşi pot da bine seama că 
ceieace s'a făcut este suficient şi că cu gr eu s'ar fi putut face 
mai mult, în faţa indiferP.nţei ce se întâlneşte în această di
recţiune. 

Biblioteca. Cabinet de lectură. 

Primul Regulament al Societătii Politecnice da o atentiune · 
c:i totul deosebită formării unei biblioteci a Soci etăţi, care urma 
sa se alcătuiască din cărţi dăruite, cumpărate, sau trimese pen
tru recensiune, ori anunţare în Buletin. Biblioteca trebuia să fie 
deschisă câte 12 ore pe zi (9- 5 şi 8- 12). 

Regulamentul nu permitea nimănui împrumutarea de cărti 
supt nici un cuvânt, afară de Preşedintelui sau Raportorului unel 
chestiuni pusă în discutiune sau studiu de Societate. 

Biblioteca se compune actualmente din 383 volume cărti 
şi 8.55 volu.me reviste. Afară de reviste, cărţile sunt mai toate 
obţmute prm donatiuni. Din cauza diferitelor mici biblioteci tec
nice speciale pe la' Servicii, nu s'a simtit nevoie ca să se cum-

. ' 
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pere de Societate cărţi speciale pentru diferitele ramuri ale 
inginerii. 

Printre cei ce au donat cărţi Bibliotecii menţionăm pe D-nii: 
S e. Vârnav, I liiipu,lescu, N . Cerkez şi pe G. I Duca care au dat 
Societăţii r evist e chiar în prima ~edinţă a Comitetului, după 
constituirea ei; apoi pe D-l 1. G. Cantaciizino care a donat 87 
volume în 1887, pe Spiridon Yorceanu care a dat 193 volume 
din Annales des Ponts et Chaiissees: pe H Finkelstein şi O. 
O. Popescu care au dăruit toată biblioteca lor Societăţii Poli
tecnice. S'au mai făcut apoi şi alte donaţiuni, însă de o mai 
mică importanţă. 

Dulapurile în care se ţin actualmente crirţile Societăţii sunt 
o ferite de fost a ocietate de Construcţiuni , în urma stăruinţe
lor puse de D-1 N. Cu,cn Starostescu. 

Primul catal og al Bibliotecei a fost făcut la 1892 de către 
D-l D. S teopoe. In anu l 1890, D-l 1. PaJ_)adopol a făcut un nou 
catalog. Biblioteca avea atunci 657 volume. Azi ea are 1238, afară 
de multe r evi st0 nelegate încă. 

___:_ Primul Regulament prevedea apoi înfiinţarea unui ca
binet de lPctură, în care să se poată găsi r eviste t ecnice şi 
ş tiinţifi ce din ţară şi streinătate. Imediat după formarea Socie
tăţii , s'a ş i făcut abonam ente la Revne Generale des Chernins 
de fer , Annales des Ponfs et Chmissees, Annales des Mines, 
A nnal es du, Gen ic 111it ita h·e, 17ie Engineering, Le 11! usee de 
l' Indu.str ie. · 

La 18 Decemvrie 1883 mai multi membri au cornt si abo
narea la ziare politice şi literare. se' pa.re că mijloacele' finan
ciare nu au permis acest lucru, căci asemenea reviste şi jur
nale nu le găsim de cât mult mai tfirziu. Numărul lor a variat 
apoi . foarte mult, după tarea financiară a Soci etăţii. Pentru ca 
să se poată menţin e abonarea la mai multe jurnale politice, 
amusante, literare sau reviste t ecnice şi ştiinţ.ifice, s'au subabo
nat la membri unel0 dintr'finsele, a căror col ecţiun e nu foteresa 
Societatea. 

Astăzi Societatea este abonată la 11 r eviste t ecnice, 4 
!Ştiinţifice , 3 literare, 7 jurnale politice şi 2 umoristice. Se pri
meşte în schimbul Buletinului 6 reviste din ţară, şi Buletinul 
Societăţii Inginerilor şi Arhitecţilor din Bulgaria. 

· Asupra frecventării Bibliotecii şi cabinetului de lectură nu 
putem da nici o indicaţiune, de oarece nu s'a ţinut un registru 
în acest scop. 

Conferinte. 
I 

Unul din mijloacele cele mai proprii pentru a interesa pe 
membrii unei Societăţi la chestiunile ce privesc . specialitatea 
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lor, de a'i pune în curent cu marile lucrări tecnice ce fa , 
sau se proectează în ţară sau aiurea, de ai ţin în cur nt cu 
progresele ştiinţei şi artei în afară de specialitatea fi -căruia, 
sunt fără îndoială conferintcl si comunicările. 

Din ace t punct de veder ' în ocietatea noa tră s'a făcut 
puţin, însă lucrul î ş i arc întru cât-va exp li caţi un a lui. 'l'impul 
de care di pun inginerii în afară de s rviciile lor e te foarte 
mic; revi tele şi uvragel tecnice ce pot avea la inel mână sunt 
în mic număr ; bibliot ci tecnice în care ă c poată duc ca 
să epuizeze un ubiect oare-care nu xistă.. Cu toate ac tea 
s'au făcut din timp în timp erii de on f rinţ d stul d int -
resante, dintre care multe s'au publicat în Buletinul Soci tăţii 
Politecnice. Ele sunt trecute in tabla gen rală de materii a Bu
letinului, la capitolul dif ritelor specialităţi. 

Printre cele mai intere ante, menţio năm următoarele, în 
urma numelui celui ce le-a ţ.inut : 

D-l O. Olănescu,. Asupra fr~tn el or continue (1884). 
» Asupra reţelei principale de căi ferate se-

cundare (1884). 
D-l G. I. Duca. Asupra magazinelor antrepozit americane 

(1884). - Asupra aceluiaşi subiect s'au mai 
tinut conferinţe şi de D-nii 1. Bră,fianu ~i li. 
Schlaive 

D-l J. Pii~ca,riu. Asupra cadastrului (1882). 
» Asupra unui nou sistem decaleferată(1885) 
» Asupra stereometrului (1886). 

D-l O. M. Mironescn. Asupra formulelor de rezistentă ale 
lui Winkler bazate pe legile lui Woehler (l884). 

D-l St. Hepites. Asupra baroscoapelor (1886). 
>» Asupra luminatului cu electricitate al 

Teatrului Naţional {1 887). 
D-l D. Oezianu.. Intercalarea unui cat supt un acoperii;; 

vechiu (1886). 
D-l Dr. O. Istrati. Sarea în România (1889). 
D-l O. Guran. Asupra caetelor de sarcini (1892). 
D-l M. Romniceanu. Gara centrală ( l 894). 
D-l N. 01.icu .. Alimentarea oraşului Bucureşti (1884, 1906). 
D-l O. Aliniănisteanu. Combustibili minerali. 

„ ' Elementul româ.nesc în exploatările 
petrolifere. 

D-l D. Poenaru. Tractiunea electrică. 
» Progresele realizate în electricitate. 

*) In legătură. cu chestiunea cadastrului, prima conferintă a fost ti
nută la 1 Aprilie 1882 de D-l J. Puşcariii, asupra cadastrului' în sala de 
Consiliu a Primăriei Capitalei. ' ' 
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D-l V. I. C. Brătianu. Navigaţiunea pe Dunăre. 
D-l O. Alexandrini. Constructiunile de beton armat. 
D-l Gr. Stratilescir,. Arderea 'păcurii la vaporul «Regele 

Carol I». 
D-l V. Guţir,. Teorii necesare cercetărilot petroleului. 
După unele conferinţe s'au pus în discuţiune ideile emiser 

discuţiuni la care au luat parte mai mulţi membri; iar în urma 
altora s'au numit Co misiuni care să studieze mai de aproape 
acele idei. ln general însă Conferinţele au fost destul de inte
resante şi urmărite cu deosebită atenţiune de Membrii Societăţii 1 
au de persoanele străine invitate la dâ.nsele. 

E x c u r s i u n i I e. 

Reg·ulamentul primelor Statute prevedea ca membrii So
c i etăţii să facă excursiuni comune în scopuri ştiinţifi co. Cheltue
lile mari ce necesitau aceste excursiuni însă a făcut ca această 
dispozi ţiune să nu poată fi adusă la îndeplinire de cât cu înce
pere dela 1889, când, în urma stăruinţelor. D-lui H Schlawe, şi 
după propunerea sa în Adunarea Generală dela 27 Ianuarie, 
CornitAtul a reluat această chestiune în şedinţa sa din 3 Fe
vruarie ş i a decis facerea unui Regulament pentru excursiuni. 
Acest Regulament a trecut prin Comitet la 17 Fevruarie şi prin 
Adunarea Generală la 3 Martie. El a primit ulterior modificări , 
iar la 15 Decemvrie 1892 Adunarea a votat Regulamentul care 
este ş i azi în vigoare. 

Organizarea excursiunilor şi conducerea lor este încre:.. 
dinţată unei Comisiuni de excursiuni de 6 membri pusă sub 
conducerea Preşedintelui Societăţii. 

Este imposibil a se face o enurnărare exactă a excursiu
nilor făcute de Societate dela 1889 încoace, căci multe din ele 
au fost decise numai de Comisiunea de excursiuni, şi nu se 
găsesc trecute prin Procesele-Verbale ale şedinţelor Comitetu
lui, altele decise a se face, nu s'au făcut, iar pentru cele făcute 
nu se găsesc de cât puţinG dări de seamă. 

Excursiunile făcute le putem grupa în trei categorii: 
1) Excursiuni prin Capitală şi împrejurimi. Astfel s'au 

făcut excursiuni la Arsenal,. la Palatul Postelor si Telegrafelor, 
la Alimentarea cu apă a . Capitalei în mai 'multe' rânduri, la fa
brici din apropiere ca cea de zahăr dela Chitila, cea de spirt 
dela Bragadiru, etc. ; la Forturi, la Domeniul Coroanei la Pe-
riş etc. . 

2) Excursiuni prin ţară. S'au făcut astfel de mai Illl!-lte 
ori ~xcursiuni la Docurile din Brăila şi Galaţi ; la construcţia 
liniei Feteşti-Saligny ; la portul Constanţa ; la fabricile din 
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Azuga, Buşteni, Sinaia ; la Câmpina pentru in talaţiunile petro
lifere ; la Curtea-de-Argeş şi în sus pe valea Arcr ului ; la Iaşi 
şi lucrările din apropier e cu linia Vaslui-Ia i la Tunelul dela 
Epureni; la Sulina pentru lucrările 'omisiunii Europene Du
nărene, la Tulcea, etc. 

3). Exci1,rsiun'i afciră din ţară. Dintre ace tea 'au făcut 
numai trei până acum: 1) O excursiune la 13 Octomvri 1891, 
la lucrăril e Porţilor de Fer şi Orşova, ub conducerea D-lui c. 
Vârnav · ~) O excursiune în 1899 (do car 'a vorbit încă d la 
1892) la Constantinopol, în timpul ărbătoril r Pa telui; -xcur
siunea a fost condusă de D-l P. '!-'erru1anii ; 3) Excur iun a din 
anul 1906 în Bulgaria la Poradim, Sofia, Griviţa şi Plevna, 
supt conducerea D-lui Al. Cottescu. Cu acea tă ocaziune 'a fă
cut şi primul pas pentru vizitarea de ocietăţi , imilar străinei 
Ei i-a urmat în toamna trecută vizita la noi a Societăţii Ingi
Iterilor şi Arhitecţilor Bulgari, cărora după cum e ştie, li 'a 
făcut o primire din cele mai frumoase şi entusiaste. 

Cele mai multe din excur iuni s'au făcut numai între 
membrii Societăţii. In unele din ele ca cele dela Periş, Sinaia, 
Curtea-de-Argeş, Constantinopol s'a admis şi familiile mem
brilor. 

Descrierea multora din excursiuni, şi în special a celei din 
Bulgaria, se găseşte in Buletinul Societăţii. P entru multe din 
ele, după cum am spus, lipseşte cu totul chiar menţiona
rea lor. 

Banchetele. 

Prima propunere pentru ca Societatea să ţină banchete 
anuale în scopul de a sărbători aniversarea înfiintării Socie
tăţii, şi cu care ocaziune membrii din toată ţara să se poată 
întruni spre a se cunoaşte, a'şi comunica ideile şi dorinţele, a 
fost făcută în anul 1886 de către D-nii I. G. Cantacuzino, S. 
Carcalechi, J. 'l 'ei~anu, C. Bunescu, D. Mincu, şi I. Socolescu. 
Adunarea generală din 2 Ianuarie 1887 a fixat data de 29 Ia
nuarie pentru ţinerea primului banchet, care însă pare că nu 
a avut loc. 

ln Adunarea generală din 7 Ianuarie 1890, D-l H Schlarve 
a. propus din nou ca Societatea să facă banchet.e anuale; pro
punere pe care Comitetul a luat'o în desbatere la 12 Fevruarie 
a aceluiai;; an, şi a decis ca cu organizarea lor să se ocupe Co
misiunea de excursiuni a Societăţii. S'a fixat în general data 
de 19 Decemvrie; adică data înfiinţării Societăţii, pentru face
rea banchetelor anuale, şi s'a decis ca primul pentru anul acela 
să se facă la 24 Fevruarie. Acest banchet a avut loc la data 
fl~a~ă, şi a fost prezidat de D•l Al. lJfarghilornan, pe atunci 
Mm1stru al Lucrărilor Publice. 
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In acelaş an, la 19 Dece_mvrie, st. v. în loc de 7 Decemvrie, din 
cauza confuziunii calendarelor, a avut loc al doilea banchet. al 
Societăţii supt preşedenţia D-lui Titu Ma~orescu, pe a.tunci Mi
nistru al Lucrărilor Publice. De atunci încoace banchetul s'a dat 
aproape regulat în fiecare an, totdeauna supt preşidenţia Minis
trului Lucrărilor Publice şi anume a D-lui O. Olăn.escu, O. Stoi
cescu, E. Porumbaru, L I. O. Brătianu, Dr. O. Istrati, D. Sturdza şi 
L Grădifiteanu, afară de anul acesta, când banchetul a fost 
prezidat de Preşedintele Societăţii. In anii de criză 1901 şi 
1902, Societatea nu a putut ţine banchetul său anual. 

La aceste banchete, membrii Societăţii îşi exprimau mul
ţumirea şi recunoştinţa către D-nii Miniştri care au îngrijit de 
interesul şi renumele Corpului tecnic român, şi îşi exprimau de
zideratele lor pentru viitor. 

Cu ocaziunea modificării statutelor în 1892, banchetul a 
fost prevăzut în Statute, ca să se ţie anual în prima Sâmbătă 
a lunei Decemvrie, în ajunul aleg·erii pregătitoare a 7 membri 
în Comitet, pentru ca cei ce luau parte la banchet să poată 
veni şi la acea Adunare. 

Pentru multe din banchetele făcute până acum, s'au pu
blicat în Buletin dări de seamă, mai mult sau mai puţin des
voltate. Este însă regretabil că multe din cuvântările importante 
ţinute de D-nii Miniştrii şi de mulţi din membrii Societăţii nu. 
au fost rezumate, de cât cu începere din anul 1905. 

In afară de aceste banchete statuare, mai avem de men-, 
ţionat banchete speciale date de ingineri D-lor O. Olănescu şi 
I. I. O. Brătianu, singurii ingineri cari au fost Miniştri de Lucrări 
Publice în ultimii 25 ani ; apoi marele banchet dat D-lui Anghel 
Saligny, de către peste 200 ingineri, la 8 Decemvrie 1895, în. 
urma terminării şi dării în exploatare a liniei Feteşti-Saligny ; 
în fine participarea mai multor membrii ai Comitetului şi ai. 
Societăţii la banchetul oferit D-lui Al. Gafencu, de către perso
nalul Serviciului de Tracţiune, cu ocaziunea retragerii sale din. 
funcţiunea de Şef de serviciu la Căile Ferate Române. 

Ser atele. 

In şedinţa sa dela 9 Ianuarie 1896, Comitetul Societăţii a 
admis cererea, făcută de mai mulţi membrii prin D-l G. Cara
costea, de ·a se da serate muzicale şi dansante în localul So
cietăţii între membrii _ei şi familiile lor, în se.opul de a. li se. 
procura, pe lângă un mijloc de petrecere şi . posibilitate.a de a 
se face e.unoştinţă între familii. Comitetul a .însărcinat Comisiu- . 
nea de excursiuni cu organizarea lor. .Graţie _st.ăr_uinţelor de- . 
puse de D„l G. -Car.acostea în primul an, de D-nii I. :Pâslă şi Jţ<J,g. 
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Duperrex în anii următori, aceste serate erau de tul de animate 
şi foarte intime, corespunzând scopului pentru care se înfiin
ţaseră. Prin concertele ce se dedeau la începutul_ seratei o:. de _că_tre 
muzicantii şi cântăreţii cei mai buni dela noi ca D-nn Dinicu, 
Awrel Eliad, etc., se atrăgeau pe lângă amatorii de dans, şi pe 
·Cei de muzică ş i cânt. 

Seratele s'au început în localul actual, în care scop 'a şi 
.amenajat sala cea mare ce o are acum, desfiinţându-se un pe
rete ce separa două camere. Seratele se făceau în lunile Ianuarie, 
Fevruarie şi Martie. 

Cu mutarea Soci etăţii în strada Câmpineanu unde nu mai 
.aveam camere destul de mari în acest cop, 'au început a e 
face serate supt numele Societăţii , în localuri trăine, şi mai 
.ales în sala Clubului German , care e închiriau, cu seara, în 
.acest · scop. Spre a se putea compensa cheltuelile ce nece itau 
atunci seratele, s'a început a se invita la ele, nu numai membrii 
cu familiile lor, ci şi rudele şi cunoscuţii ace tora. u modul 
.acesta, caracterul de int imitate ce l'au avut la început s'a por
dut. Cu revenirea în localul actual, s'a început a se da din nou 
serate restrânse intre membrii Societăţii. 

Tot în această ordine,:de idei avem de menţionat o încer
eare ce s'a făcut de a se da concer te de către m m brii Socie
tăţi i , în localul ei. Până în prezent s'a făcut numai o singură 
serată de acest fel, în iarna anului 1905. 

Dorinţa ca Societatea să cumpere un piano s'a manifestat 
<le mai multe ori ; ea însă nu s'a putut realiza până în prezent. 

Inch ei ere. 

Din cele ce am spus în acest istoric se vede care sunt 
ideile care au dat naştere şi cu care a pornit Societatea Poli
tecnică, pe care apoi le-am întâlnit în cei 25 de ani ai existenţei 
sale; cum a evoluat dela înfiinţare şi până azi, ce lucrări mai 
însemnate a studiat sau a făcut, la ce rezultate s'a ajuns, şi 
care din scopurile ei au fost .atinse şi cam în ce măsură. S'a 
văzut de asemenea că multe din ideile emise, multe din preo
·cupările Societăţii şi din scopurile ei statuare nu au putut fi r ea
lizate, de cât în parte sau de loc. 

Realizarea desăvârşită a celor începute, luarea în consi
derare a celor de care nu s'a ocupat încă, şi ducerea lor până la 
sfârşit, rămân în sarcina viitorului, cu atât mai puţin depărtat, 
·CU cât membrii Societăţii vor fi mai solidari şi vor da cu mai 
multă dragoste concursul lor moral şi material pentru realiza
rea lor. Judecând după cele ce s'au făcut în cei 25 ani trecuţi , 
:pornind numai cu 52 membri, şi cu mijloacele restrânse de care 
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dispuneau atunci, se poate prevedea rezUltate mari şi frumoase pen
tru viitorii 25 ani, în care Societatea intră cu peste 400 mem
bri, cu un capital de aproape 140.000 lei, cu tineri plini de en
tuziasm şi dor de muncă, cu un stat major plin de experienţă 
şi care a ştiut să învingă numeroasele valuri pe care le-au 
întâlnit în lunga lor carieră şi în conducerea Societăţii; în fine 
cu un conducător plin de râvnă pentru binele şi idealurile So
cietăţii, care anul acesta ne-a dus să vedem Plevna şi Griviţa 
cucerite, şi care ne duce către triumful desăvârşit al devizii 
noastre, înscrisă in procesul verbal dela Focşani : Regenerarea 
Românilor prin Români. 

Ion Ionescu 
Secretar al Societăţii Politecnice. 
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